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Diari Oficial 

del 

Consell General 

Núm. 8/2013 - 35 pàgines 

Sessió ordinària del dia 6 de juny del 2013 

 

El dia 6 de juny del 2013, dijous, es reuneix a la Casa 

de la Vall, (nou hemicicle), el M. I. Consell General, 

en sessió ordinària convocada d'acord amb allò que 

estableix el Reglament de l'Assemblea i amb l'ordre 

del dia que figura en el Butlletí del Consell General 

núm. 27/2013, que és el següent: 

Punt Únic: Preguntes al Govern amb resposta 

oral, (segons llistat annex). 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència dels  

M. I. Srs. Vicenç Mateu Zamora i Mònica Bonell 

Tuset, Síndic General i Subsíndica General, 

respectivament, s'ha procedit a comprovar la 

presència dels membres, que ha quedat registrada 

d'acord amb la relació següent: 

M. I. Sra. Olga Adellach Coma 

M. I. Sr. Miquel Aleix Areny 

M. I. Sr. Pere Altimir Pintat 

M. I. Sr. Daniel Armengol Bosch 

M. I. Sr. Gerard Barcia Duedra 

M. I. Sr. Josep Anton Bardina Pau 

M. I. Sr. Ladislau Baró Solà 

M. I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany 

M. I. Sra. Roser Bastida Areny 

M. I. Sra. Mònica Bonell Tuset 

M. I. Sra. Sílvia Eloïsa Bonet Perot 

M. I. Sra. Sílvia Calvó Armengol 

M. I. Sr. Carles Enseñat Reig 

M. I. Sra. Sofia Garrallà Tomàs 

M. I. Sra. Olga Gelabert Fàbrega 

M. I. Sra. Rosa Gili Casals 

M. I. Sra. Mariona González Reolit 

M. I. Sra. Celine Mandicó Garcia 

M. I. Sra. Meritxell Mateu Pi 

M. I. Sr. Vicenç Mateu Zamora 

M. I. Sr. Pere Obiols Mogio 

M. I. Sr. David Rios Rius 

M. I. Sra. Sílvia Riva González 

M. I. Sr. Martí Salvans Abetlla 

M. I. Sr. Aleix Varela González 

M. I. Sra. Meritxell Verdú Marquilló 

El M. I. Sr. Síndic General ha excusat l’absència dels 

M. I. Srs. Xavier Montané Atero i Patrícia 

Riberaygua Marme. 

També hi és present el M. I. Sr. Antoni Martí Petit, 

Cap de Govern, acompanyat dels M. I. Srs. Jordi Cinca 

Mateos, Ministre de Finances i Funció Pública; Jordi 

Alcobé Font, Ministre d’Economia i Territori; Gilbert 

Saboya Sunyé, Ministre d’Afers Exteriors; Xavier Espot 

Zamora, Ministre de Justícia i Interior; Cristina 

Rodríguez Galan, Ministra de Salut i Benestar; Roser 

Suñé Pascuet, Ministra d’Educació i Joventut; Francesc 

Camp Torres, Ministre de Turisme i Medi Ambient;, 

Albert Esteve García, Ministre de Cultura, i Antoni 

Riberaygua Sasplugas, Ministre de Presidència. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Josep Hinojosa 

Besolí, secretari general del Consell General. 

(La M. I. Sra. Rosa Gili Casals, secretària de la 

Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les 16.00h) 
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El Sr. síndic general: 

Procedim. doncs, a l’anàlisi d’aquest punt únic: 

Preguntes al Govern amb resposta oral, (segons 

llistat annex). 

1. Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany, 

president del Grup Parlamentari Mixt, per escrit 

de data 28 de maig del 2013, relativa a les 

negociacions amb els comuns per modificar la 

normativa de delimitació de competències. 

Fou registrada amb el número 418, i s’ha publicat en 

el Butlletí núm. 27/2013 del 28 de maig. 

Exposa la pregunta el Sr. Jaume Bartumeu Cassany. 

El Sr. Jaume Bartumeu:   

Gràcies Sr. síndic. 

Tal com diu la motivació de la pregunta, en la sessió 

del Consell General del 8 de novembre de 2012 vaig 

preguntar al Govern amb la finalitat de conèixer la 

situació de les converses amb els comuns per 

modificar la normativa de delimitació de 

competències entre l’Administració comunal i la 

general. 

En l’exposició d’aquella pregunta ja recordava que el 

senyor cap de Govern havia fet reiterades 

declaracions públiques on feia referència a un 

suposat salt qualitatiu, -hem de suposar que a  

millor-, en la relació entre el Govern i els comuns pel 

que feia a aquesta qüestió de gran importància 

institucional. 

Per això li preguntava al Sr. Martí si podia informar 

al Consell de les eventuals negociacions o converses 

que hagués mantingut o s’haguessin mantingut o 

s’estiguin duent a terme entre el Govern i els comuns 

en relació amb aquesta nova delimitació de 

competències. 

En la seva resposta, el cap de Govern ens va dir que 

s’havien reprès les converses que ja hi havia hagut 

amb els comuns “per racionalitzar el repartiment de 

competències...”. 

I també va dir que de les converses amb els comuns 

“... havien de sortir actuacions i modificacions 

legislatives”. 

Ens va dir que el 23 i el 29 de novembre començaria 

a tenir unes reunions. 

I en resposta a una repregunta que li vaig formular 

va expressar “el compromís d’anar-nos informant”,  

-s’entén el Consell-, “de com avancen les 

negociacions”. 

Set mesos després no hem rebut pràcticament cap 

informació, per això hem de deduir que les 

negociacions o no s’han iniciat de veritat o no han 

avançat gens. 

I a més a més recents declaracions conjuntes dels 

cònsols d’Encamp i d’Ordino manifestant el seu 

desencís per l’actitud del Govern en aquesta qüestió, 

doncs, ens confirmen que la qüestió està una mica 

embossada. 

En conseqüència preguntem al Govern: 

En quina situació es troben avui les converses amb 

els comuns per modificar la normativa de delimitació 

de competències? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per part del Govern té la paraula el ministre Sr. 

Riberaygua. 

El Sr. Antoni Riberaygua:   

Gràcies Sr. síndic. 

Sr. Bartumeu li agraeixo la seva pregunta, això 

independentment de l’exposat en la seva motivació. 

Vostè em demana concretament en quina situació es 

troben avui les converses amb els comuns per 

modificar la normativa de delimitació de 

competències. 

Com vostè convindrà amb mi o no, cada persona, 

faci de ministre, de cap de Govern, el seu mètode de 

treball, i si em permet, li resumiré el treball que he 

dut a terme fins a la data en la matèria que ens 

ocupa. 

Miri, el dia 17 de gener del 2013, com deu saber, 

vaig ser nomenat ministre de Presidència, i entre 

altres funcions encomanades amb la d’afrontar una 

reforma del sistema competencial entre el Govern i 

els comuns. 

He de dir que immediatament, la Sra. cònsol 

d’Andorra la Vella, a la qual li vull agrair 

públicament el gest, em va fer arribar tot un seguit 

de documentació del treball realitzat pels comuns 

sobre temes competencials, i entre altres també, les 

actes de reunió amb el Govern que vostè presidia. 

També ja des d’ara vull agrair la feixuga tasca feta 

per tots els comuns sobre aquest tema, alhora que és 

de justícia ressaltar, també, l’esforç de contenció de 

despesa que els comuns han dut a terme en aquests 

darrers anys. 

I també vull reconèixer la tasca de diàleg sobre 

competències que vostè, com a cap de Govern, va 
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dur a terme materialitzades per la documentació de 

què disposo en vuit reunions durant el seu mandat. 

Miri, del febrer a l’abril, vàrem mantenir les reunions 

següents desplaçant-me juntament amb el Sr. 

director del ministeri a cada comú: l’1 de febrer al 

Comú de Canillo; el 8 de febrer al Comú d’Encamp, 

el 19 de febrer al Comú d’Ordino, el 22 de febrer al 

Comú de la Massana, el 7 de març al Comú 

d’Andorra la Vella, el 19 de març al Comú de Sant 

Julià de Lòria i el 4 d’abril al Comú d’Escaldes-

Engordany. 

El treball de molts cònsols va ser exhaustiu i vàrem 

repassar competència per competència. De tot en va 

recollir testimoni el director del Ministeri mitjançant 

les corresponents actes. A més vam poder tractar 

totes aquelles qüestions que els preocupaven en 

relació a la seva parròquia. En tots els casos l’acollida 

va ser plenament afable i les reunions van tenir una 

durada d’aproximadament d’entre dos hores i mitja i 

tres hores. 

Analitzades les actes i repassat el treball ja dut a 

terme anteriorment, vaig entendre que per tenir 

coneixement més detallat de la situació era necessari 

demanar als senyors cònsols una sèrie d’informacions 

de les que no en disposo en detall prou precís. 

Així, el dia 17 d’abril d’aquest any, vaig trametre una 

carta als set comuns demanant un tot seguit 

d’informació amb l’objecte de recopilar altres dades, 

a saber i entre altres: els resultats econòmics 

competencials detallats dels comuns, activitat per 

activitat i servei per servei, més exhaustiu i precís 

que les pròpies dades publicades pels mateixos 

comuns i pel mateix Tribunal de Comptes. 

Identificació dels programes i possibilitats de millora 

per a cada una de les activitats i serveis del comú en 

exercici de les seves competències. 

Identificació del personal i actors externs al comú 

que intervenen en cada activitat i servei 

competencial. 

Inclou també en la carta la petició d’exposar 

qualsevulla altra qüestió complementària que sigui 

del seu interès. I amb la petició de poder tenir 

aquestes dades abans del pròxim mes de juliol. 

I dit tot això, sense perjudici que abans d’aquesta 

data ens podem trobar tantes vegades com sigui 

necessari per avançar en les qüestions que 

consideren necessàries. 

El mes de maig, el 2 de maig del 2013 s’adreça des 

del Ministeri de Presidència un comunicat intern a 

tots els directors dels ministeris del Govern. 

L‘objecte és estudiar quines funcions dels comuns i 

del Govern es realitzen de forma suficientment eficaç 

i quines no, on existeix solapament de funcions i 

cercar nous mecanismes de cooperació entre altres, 

sota criteris de millor servei al ciutadà, sostenibilitat 

financera, eficiència, sense deixar de tenir present el 

principi de subsidiarietat que referma la Carta 

Europea d’autonomia local ratificada parcialment 

l’any 2011. 

La repercussió d’aquesta transmissió d’informació ha 

sigut una resposta totalment positiva de totes les 

direccions, amb la creació de 25 grups de treball, més 

de 50 participants dedicats a l’estudi del tema 

competencial. És a dir, la feina que han demanat els 

comuns de fer, també l’estic fent al Govern. 

El 30 de maig del 2013, es va trametre un altre 

comunicat als directors agraint la seva participació i 

indicant la composició dels grups de  treball agrupats 

per matèries, al calendari de reunions previstes i fixar 

la data d’inici de la reunió general que, si Déu vol, 

tindrà lloc el proper dilluns a les 15.30 hores. 

Quan disposem de les dades lliurades pels comuns... 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre, hauríeu d’anar acabant, si us plau. 

El Sr. Antoni Riberaygua:  

Molt bé, vaig acabant. Gràcies Sr. síndic. 

Quan disposem de les dades lliurades pels comuns i 

les que obtinguem dels grups de treball intern del 

Govern, elaborarem amb la màxima celeritat un 

informe que trametrem als comuns. Vull deixar ben 

clar que no tinc cap a priori amb aquesta qüestió, i 

que estic a l’espera de tota aquesta informació. 

És a dir, i acabo Sr. síndic, en 4 mesos he dissenyat el 

pla de treball a partir de la informació de què 

disposava, he fet 7 reunions amb els cònsols de totes 

les parròquies, tractant competència per 

competència, he activat 25 grups de treball interns 

del Govern per l’estudi funció per funció sobre 

l’eficàcia dels serveis del Govern en l’àmbit 

competencial, i he demanat als comuns la informació 

en l’àmbit competencial, i he demanant als comuns 

la informació que entenc imprescindible. 

Sr. Bartumeu estic plenament obert al diàleg, però 

sàpiga alhora que estic determinat en la missió que 

m’ha estat encomanada pel Sr. cap de Govern, 

construint, compartint i dialogant. Amb la finalitat, 

que vostès Srs. consellers generals, puguin examinar 

un text que ha de permetre la perdurabilitat dels 

comuns com a tals segons la nostra Constitució sense 

haver de renunciar al millor servei per al ciutadà i a 

la sostenibilitat financera del nostre sistema. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Bartumeu. 

El Sr. Jaume Bartumeu:   

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Miri, Sr. ministre, és clar, jo preguntava a veure on 

passàvem amb les converses, però vostè ha dedicat 

pràcticament tres minuts a explicar-me el calendari 

de les reunions i l’horari de les reunions. La qual 

cosa també li agraeixo, és informació 

complementària. 

Però pel que fa a la meva pregunta, doncs, m’he 

quedat una mica a l’escapça. 

Clar, si vostè ens diu que ens ho ha dit que les 

reunions són tan afables, tampoc acabo d’entendre 

aquestes declaracions dels cònsols d’Escamp i 

d’Ordino, com a portaveus de la reunió de cònsols, 

acabada una reunió de cònsols manifestant el seu 

desencís. Em sembla que no... o vostè o ells no han 

participat en les mateixes reunions, pel que escoltem 

que vostè ens diu sobre l’afabilitat i pel que ens deien 

ells sobre el desencís. 

Es tot cas, em sembla molt bé que en 4 mesos hagi 

fet tota aquesta feina. No li discutiré sinó que fins i 

tot li reconec i li aplaudeixo, però activar 25 grups de 

treball em sembla de tant ambiciós fins i tot 

exagerat. 

En tot cas, jo el que voldria saber és on passem 

exactament? Si s’ha tractat o no s’ha tractat alguna 

delimitació de competència concreta? Com que 

vostè no n’ha parlat, he de concloure que encara no 

s’han arribat a analitzar les competències. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Antoni Riberaygua: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, vostè en la seva part expositiva de la pregunta 

diu que fa 8 mesos que no té informació. Jo suposo 

que deu llegir els mitjans de comunicació perquè el 

considero una persona ben informada, i sap que el 

dia 1 de febrer d’aquest any vaig començar les 

negociacions amb els comuns, comú per comú, i li 

acabo de dir, competència per competència. Hi ha 

les actes, les actes que donen reflex de tot el que es 

va tractar i tot el que es va discutir. 

Si vostè vol tenir testimoni de les actes com 

qualsevol conseller només ho ha de dir. Perquè aquí 

s’està jugant la carta de la transparència. Però a més 

a més em permeto també recordar-li la reunió que 

vam mantenir a petició meva, si vostè ho recorda, jo 

és que m’estic fent gran i perdo la memòria, no sé 

vostè, però... a petició meva, a l’oficina 

parlamentària de l’avinguda Meritxell, on li vaig 

demanar entre altres qüestions què li semblava el 

tema de les competències i si podia fer qualsevol 

aportació per ajudar-me en aquesta tasca vista la 

seva experiència com a cap de Govern i haver tractat 

aquest tema anteriorment. I desgraciadament encara 

espero la resposta, Sr. Bartumeu. 

Però a més a més, em permeto dir-li que la carta 

adreçada als comuns el dia 17, li vaig entregar en mà 

en aquesta mateixa sala el dia 18, igual que ho vaig 

fer al president de Demòcrates per Andorra. I el dia 

24 de maig, el Sr. David Rios, president del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata actualment, em va 

manifestar que tot i tenir coneixement de 

l’existència d’una carta, no en tenia testimoni i me la 

va demanar, i li vaig trametre també. 

Vostè, em parla també en el text de... no sé com ho 

fa anar això: “que estan empantanegades”. No sé si 

la carta aquesta es va empantanegar o no. Però la 

realitat és que el Sr. Rios no en tenia testimoni i ara 

ja el té. 

I li dic, jo no li he fet un resum de les reunions, vostè 

m’ha demanat com estan les converses i jo li he 

contestat les converses que he tingut fins ara, i li dic 

que estic obert a tenir-les i que en tindré, bastantes 

més. I que és un projecte que té final, i el final 

d’aquest projecte ha d’arborar-se amb un text per 

presentar en aquesta Cambra. I ha de ser un pacte 

que s’ha de fer entre els comuns, el Govern i 

presentat al Consell General. 

Per tant, em sembla que d’iniciatives i de treball n’hi 

ha, i d’informació la que necessiti, vostè com 

qualsevol d’aquesta sala. Només ho han de dir. No 

cal ni que apliquin l’article 5. Em poden telefonar i 

immediatament els hi lliuraré la informació que sigui 

de la seva utilitat. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Entrem en el temps de les repreguntes. 

Sr. Bartumeu. 

El Sr. Jaume Bartumeu: 

Gràcies Sr. síndic. 
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Les actes sí que els hi demanaré Sr. ministre. 

Les reunions a l’avinguda Meritxell, evidentment 

que me’n recordo, però jo per responsabilitat, ja que 

vostè n’explica un bocí, jo no explicaré l’altre bocí ni 

algunes de les manifestacions que vostè va fer sobre 

algunes actuacions dels comuns. Me les guardo per 

un altre dia. 

El document vostè me’l va donar. El tinc aquí, el 18 

del 4, efectivament  a les 15.25h, ho tinc apuntat 

aquí, entregat a mà pel Sr. ministre. 

Però el tema no és si em va entregar això o no, el 

tema és dins de la coordinació hi ha els 25 grups de 

treball, jo voldria saber si en les seves reunions amb 

el Comú de la Massana, quan em doni l’acta ja ho 

veuré. Ja va començar a analitzar vostè la preparació 

d’una solució a mida pel deute massanenc, per 

exemple dins de la qüestió de competències. Aquesta 

és la meva repregunta. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Antoni Riberaygua: 

Gràcies Sr. síndic. 

A la reunió del Comú de la Massana a l’igual que a 

les reunions que vam tenir amb els altres comuns, 

com li he dit abans, vam abordar no sols el tema de 

competències sinó qualsevol altre tema que els 

preocupés. I com pot imaginar, als cònsols de la 

Massana, el tema de l’endeutament els preocupa. 

El ministre que tutela sobre el tema financer n’hem 

estat parlant, i amb el cap de Govern i amb el 

Govern, i és evident que la transitòria de la Llei de 

finances comunals que fineix amb aquest exercici, ha 

de tenir un tractament d’una manera o d’una altra. 

N’hem parlat, i en el seu moment ja portarem, si 

escau, la solució legislativa corresponent. Però ja li 

dic que sí que en vam parlar. És lògic que en 

parléssim, d’això i de moltes altres coses. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta? 

Sr. Bartumeu. 

El Sr. Jaume Bartumeu:   

Sí, de la contesta a l’anterior repregunta, he 

d’entendre que el Govern el que pretén és modificar 

la Llei per garantir una nova posició del sostre 

d’endeutament i per tant per reconduir la possibilitat 

d’augmentar l’endeutament dels comuns? És això el 

que puc deduir de la seva contesta? 

El Sr. síndic general: 

Aquesta és la seva pregunta Sr. Bartumeu? 

Si el Govern ho veu així... 

Sr. ministre. 

El Sr. Antoni Riberaygua: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sr. Bartumeu, el Govern quan faci una proposta la 

farà i la portarà en aquesta Cambra si és una 

proposta legislativa. I poden haver múltiples 

solucions. I les estem estudiant. Ja ho veurem el que 

farà. Ja en tindrà la informació puntual en el 

moment en què hi hagi la iniciativa legislativa 

corresponent. No es preocupi. n’estarà informat. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta? 

Sr. Bartumeu. 

El Sr. Jaume Bartumeu: 

Sí, només faltaria que el Consell no n’estès informat. 

Però no, la repregunta és: escolti, companys del seu 

equip ministerial han dit que una de les solucions 

que vostè està examinant o que vostès estan 

examinant, és una moratòria en la qüestió de 

l’endeutament? 

Em pot contestar per sí o per no. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Antoni Riberaygua: 

Miri, jo li diré que en tot cas una moratòria és una 

perversió de la llei. Aquest és el meu punt de vista 

que és compartit, i per tant, dintre de les múltiples 

solucions, una moratòria feta sense cap mesura 

acompanyatòria, pel meu entendre, no és un bon 

criteri. 

Però hi ha altres solucions. S’hi ha de posar 

imaginació i no es pot deixar caure, no sols el Comú 

de la Massana, cap comú, perquè entre altres coses 

és un motor per tot Andorra. Per tant, nosaltres hi 
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posarem tota la imaginació que hi podrem, i en cas 

que hi haguem de fer una modificació legislativa,  

-com no pot ser, i vostè m’ha dit-, doncs, 

evidentment, en tindrà la informació corresponent. 

Però si vostè el que vol saber si farem una moratòria 

dient aquí no passa res, ja li dic jo que no, no va per 

aquí. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios:   

Gràcies Sr. síndic. 

El ministre ha parlat que està treballant per 

presentar una llei o un text al Consell vist que 

semblaria ser que estan calendaritzades totes les 

activitats que vostès estan prenent. Vostè té estimat 

quina pot ser la data en la qual presentaran un text, 

a grosso modo? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Antoni Riberaygua: 

Doncs, miri, m’agradaria molt poder-li contestar amb 

precisió helvètica, però no ho puc fer. No ho puc fer 

perquè no depèn de mi. I no depèn de mi perquè 

hem d’entrar en una segona fase de diàleg, de 

converses amb els comuns, i això és un projecte que 

té un calat prou important com per no posar allò 

urgent davant de l’important. 

Per tant, nosaltres ho portarem al Parlament tan 

aviat com sigui possible, però mai sense haver 

comptat amb l’opinió, sigui diferent o sigui igual, 

perquè jo crec que és des de la diferències d’és d’on 

s’avança, amb l’opinió dels comuns i amb un treball 

de diàleg que no pararem de fer fins que trobem la 

solució. I si al final hi ha diferències, doncs, cadascú 

acceptarà les seves responsabilitats. 

Jo sense cap dubte acceptaré les meves. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Si no hi ha més repreguntes, passem a la segona de 

les pregunta presentades. 

2. Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Sílvia Eloïsa 

Bonet Perot, consellera general del Grup 

Parlamentari Mixt, per escrit de data 28 de 

maig del 2013, relativa a l’augment del 

nombre d’aturats i de les accions per 

disminuir el nombre d’aturats. 

Fou registrada amb el número 419 i s’ha publicat en 

el Butlletí núm. 27/2013, del 28 de maig. 

Exposa la pregunta la Sra. Sílvia Eloïsa Bonet Perot. 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

Gràcies Sr. síndic. 

El passat mes d’abril, el Departament d’estadística va 

fer públiques les dades en les quals destacaven 

l’augment del nombre d’inscrits al Servei d’ocupació 

en 158 aturats, un 15,4% més que el mes anterior, i 

comparat amb el mateix mes de l’any anterior, un 

18,1% més. Aquest fet ha portat un  nombre de 

1.185 persones en situació d’atur, que fa que el 

percentatge d’atur al país sigui d’un 3,1%. 

Per l’altra banda, el mateix Departament 

d’estadística va publicar que el nombre de persones 

beneficiàries de la prestació econòmica per 

desocupació va disminuir de 157 a 129 persones, és a 

dir una disminució del 17,8%. 

Atesos aquests antecedents, es demana: 

Pot informar Govern, quines són les accions que té 

previst desenvolupar a curt i mig termini per  generar 

més llocs de treball en el teixit productiu del país i 

disminuir el nombre d’aturats fins final d’any, i que 

no es trobin dintre del programa de treball temporal 

impulsat pel Govern? Ens pot explicar Govern les 

causes de la disminució del nombre de persones 

beneficiàries de la prestació d’atur? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per part del Govern respon el ministre Xavier Espot. 

El Sr. Xavier Espot:   

Gràcies Sr. síndic. 

Com a conseqüència de la crisi econòmica que 

travessa el nostre país des de ja fa diversos anys 
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consecutius, amb especial incidència en el sector dels 

serveis i en el sector de la construcció, s’han anat 

perdent llocs de treball de forma progressiva, amb 

breus recuperacions en els períodes de màxima 

activitat econòmica que coincideixen amb les 

temporades d’estiu i d’hivern, la qual cosa s’ha 

traduït en un augment de les persones inscrites en 

situació de recerca de feina al Servei d’Ocupació. 

Voldria assenyalar tanmateix que les darreres 

estadístiques corresponents al mes de maig del 2013 

palesen una xifra de 1.176 persones inscrites al 

Servei d’Ocupació en situació de recerca de feina, 

lleugerament inferior a la del mes anterior, sense que 

això es pugui considerar ni molt menys com una 

dada positiva. 

En qualsevol cas i per donar resposta concreta a la 

seva pregunta sobre les accions endegades o que es 

preveu endegar per generar més lloc de treball i 

disminuir el nombre de persones aturades, que són 

moltes i diverses, intentaré resumir-les per no 

allargar-me excessivament, amb independència de 

què en la dúplica o en les repreguntes pugui detallar-

les o precisar-les. 

La desproporció entre el nombre d’ofertes de treball i 

el nombre de persones inscrites al Servei d’Ocupació 

en situació de recerca de feina, si bé resulta difícil 

d’invertir a curt termini des d’una perspectiva 

realista, sí que es pot reduir de dos maneres, i així ho 

intenta dur a terme el Govern de forma decidida. 

D’una banda promovent l’increment de llocs de 

treball oferts, i és per aquest motiu que el Govern va 

aprovar un contingent de quotes temporals durant la 

darrera temporada d’hivern de l’ordre del 12% 

inferior respecte de l’any anterior, amb la intenció de 

continuar reduint aquest contingent en el futur si les 

circumstàncies no canvien o empitjoren. Alhora s’ha 

aprovat una quota general per al període que va del 

maig a l’octubre del 2013 un 5% inferior en relació 

amb la de l’any anterior, malgrat moltes de les 

ocupacions que en fan l’objecte no es trobin en el 

mercat de treball nacional. 

I d’altra banda, incentivant la reducció de les 

persones en situació de desocupació, a través d’un 

ventall de mesures per a les quals el Govern ha 

pressupostat enguany l’import total de 2.200.000€, 

que representa un increment del 53% respecte al 

pressupost del 2012. Aquestes mesures ja són una 

realitat i es troben en procés d’execució. 

Concretament: 

dos programes ocupacionals en el sector privat que 

van entrar en vigor el 31 de gener del 2013 i que van 

ser consensuats a la Taula permanent per a la 

formació en el treball on es troben representats els 

agents socials, amb la finalitat de fomentar la 

contractació indefinida de treballadors desocupats, 

un dels quals mitjançant un procés formatiu pràctic i 

eventualment teòric amb una subvenció a les 

empreses de fins a 4.800 euros, i l’altre destinat als 

desocupats que acrediten formació o experiència 

professional per tal que segueixin actius amb una 

subvenció de fins a 2.500 euros; 

dos altres programes de treball temporal en benefici 

de la col·lectivitat que van entrar en vigor el 28 de 

març i 18 d’abril del 2013, destinats a 

l’Administració General i l’Administració de la 

Justícia d’una banda, i als comuns, entitats 

parapúbliques i societats públiques d’altra banda, en 

què se subvenciona el pagament de l’import del salari 

mínim vigent més la part empresarial de cotització a 

la CASS mentre duri el contracte de 6 mesos i que, 

si bé vostè exclou expressament de la meva eventual 

resposta, no puc deixar d’esmentar, tenint en compte 

l’èxit notable que tenen i que han permès fins a la 

data la realització de fins a 150 contractacions; 

d’altra banda, la generalització i la millora dels cursos 

adreçats a tots els treballadors inscrits al Servei 

d’Ocupació. En aquest sentit, la Ministra d’Educació 

i Joventut i jo mateix vàrem convocar fa tot just 

quinze dies la Taula permanent per a la formació i el 

treball per presentar el nou catàleg de formacions 

ocupacionals, amb la finalitat d’invitar-los a fer les 

aportacions i els suggeriments que creguessin 

convenients sobre el seu contingut, que és fruït 

d’una feina transversal que ha tingut el compte 

l’històric de formacions que des de l’Administració 

s’ofereixen als beneficiaris de la prestació per 

desocupació involuntària, així com els cursos que, 

durant l’any 2012, es van oferir a tots els treballadors 

inscrits al Servei d’Ocupació, l’estudi dels perfils 

professionals requerits en les ofertes de treball 

inscrites al Servei d’Ocupació, les formacions ofertes 

per la Cambra de Comerç, Indústria i Serveis i les 

necessitats de formacions bàsiques exposades per 

representants del sector de l’hostaleria i el turisme; 

i a banda d’això, i potser per no esgotar el temps, 

també hem endegat tot un seguit de millores 

introduïdes en el funcionament del Servei 

d’Ocupació per donar el servei òptim que esperen els 

ciutadans, i que si us sembla bé, doncs, us detallaré 

posteriorment. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. consellera. 
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La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

Gràcies Sr. síndic. 

L’atur va creixent de forma incontrolada i ens 

presenta un panorama desolador, les estadístiques 

ens ho confirmen, i ara per ara el Govern no ha 

trobat la forma de poder invertir la tendència 

creixent del nombre d’aturats que hi ha hagut durant 

els últims anys. 

Els efectes de la crisi econòmica es deixen sentir a 

tots els àmbits. En el món empresarial s’observa un 

empetitiment de les empreses, destaquen sectors 

com la construcció, el comerç, la reparació de 

vehicles i l’hoteleria, fet que ha provocat una 

destrucció de llocs de treball que difícilment es 

tornaran a crear. Aquesta tendència ha provocat un 

nombre important d’aturats que difícilment es poden 

tornar a reinserir al món laboral. 

En el debat d’orientació política de l’any passat, el 

Sr. cap de Govern li treia la son l’augment del 

nombre d’aturats. Tot i que el Pla de foment de 

l’ocupació ha de facilitar la contractació temporal de 

fins a 160 persones en situació d’atur en 

l’Administració pública o en les empreses 

parapúbliques, això no és suficient, ja que no crea 

llocs de treball sinó que és una fórmula per apaivagar 

temporalment un mal que ha arrelat al nostre país. 

Mentrestant les reformes anunciades sobre la creació 

de llocs de treball i riquesa a partir de la inversió 

estrangera no arriben de cap de les maneres. El 

ministre d’Exteriors, el Sr Gilbert Saboya, va 

anunciar que no es podran veure resultats 

significatius fins d’aquí a 4 o 5 anys. 

És massa temps, les persones en situació d’atur tenen 

la necessitat de veure que alguna cosa es fa des del 

Govern per potenciar la creació de llocs de treball 

sobretot en l’àmbit privat, ja que el sector públic no 

pot assumir la creació de nous llocs de treball en 

aquests moments per la seva obligació de disminuir 

el dèficit. 

L’obertura econòmica que ens hauria de permetre 

diversificar la nostra economia, només fa que trobar 

traves al camí, sobretot amb els problemes de 

reciprocitat professional, el que provoca que encara 

no hem posat més potes a la cadira de l’economia i 

ens mantenim amb els mateixos sectors, cosa que 

amb la conjuntura internacional, només fa que 

empitjorar la situació. 

I els nostres ciutadans pateixen, i molt. Es queden 

sense feina i no troben cap alternativa, ja que 

l’obertura econòmica, en cas de poder crear algun 

lloc de treball, aquest serà qualificat o d’alta 

especialització, fet que provoca que les propostes 

formatives d’inserció laboral no siguin suficients. 

Parlem de formacions relacionades amb el domini 

dels idiomes, l’atenció al client, i d’altres, que, si 

arriben a ajudar, és de forma tímida. 

Senyors. del Govern, si no es plantegen mesures per 

potenciar les empreses i els emprenedors no 

trobarem la sortida a la crisi i a l’atur creixent, 

l’esperança va desapareixent a poc a poc i el desànim 

per l’allargament de la situació va augmentant entre 

la població. 

L’efecte desànim es dóna tant en la població que pot 

arribar a decidir abandonar el país, com entre la 

població jove que o bé retorna al sistema educatiu o 

marxa a l’estranger a buscar feina. 

Han de potenciar mesures que ajudin a les empreses 

a sortir del pou, a mantenir als seus treballadors i a 

facilitar-los el camí als emprenedors en els seus 

reptes empresarials. 

La destrucció d’ocupació sostinguda en el temps fa 

que cada cop hi hagi més persones a l’atur i que gran 

part d’aquestes persones pel fet de no reincorporar-se 

al mercat de treball esgotin els recursos econòmics 

dels que disposaven. 

El nostre grup parlamentari, aquesta situació cada 

cop més greu i patida per les famílies, conforme 

passen els mesos, ens genera estranyesa en el fet de 

veure com amb més aturats hi ha menys persones 

que reben la prestació per desocupació. Per tant, 

s’evidencia una major desprotecció de les persones 

treballadores, i si l’atur no deixa de créixer i cada cop 

són més les persones que esgoten les prestacions i 

resten sense protecció, el risc de caure en la pobresa i 

l’exclusió social és cada cop major i s’estén entre la 

població que no pot fer front a les necessitats 

bàsiques per viure d’una manera digna. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot: 

Sí, Sra. consellera, escoltant la seva rèplica, a mi em 

dóna la sensació que no m’ha entès. És a dir, sembla 

que quan parla de les accions que hem endegat des 

del Govern només haguem fet dos programes de 

treball temporal. 

Jo li he assenyalat tota una sèrie d’altres mesures i 

concretament també l’existència de dos programes 

en el sector privat que precisament el que pretenen 

és la contractació indefinida dels treballadors i en els 

quals, si no recordo malament, ja hem assolit una 

vintena de contractacions. 
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A banda d’això i sense perjudici de precisar, vostè 

s’ha referit al ministre d’Afers Exteriors que quan 

parlava, doncs, de què els efectes de l’obertura 

econòmica es veurien al cap de cinc anys, va precisar 

que aquests efectes es veurien en el teixit productiu. 

I a banda d’això també ressenyar doncs, el fet que em 

dóna també una mica la sensació que en la seva 

exposició vostè es contradiu. És a dir, d’un costat ens 

està dient que nosaltres no estem endegant suficients 

mesures per reduir el nombre d’aturats al país, i al 

mateix temps que estem posant traves a 

l’autorització de l’exercici de professions lliberals 

mitjançant una interpretació esbiaixada del criteri de 

reciprocitat. Vostè comprendrà que les dos coses no 

deixen de ser contradictòries, és a dir, com més gent 

autoritzem a exercir la professió lliberal, gent de 

nacionalitat estrangera que vénen a establir-se aquí 

al país, menys llocs de feina hi haurà pels nacionals i 

residents, no! 

A banda d’això, vostè, -i és veritat que feia part 

doncs, de la seva pregunta inicial i no li he pogut 

donar resposta abans quan em parlava, doncs, de la 

disminució de les persones que s’havien pogut acollir 

doncs a la prestació per desocupació involuntària. En 

aquest sentit, doncs, constato, que en efecte, ha 

tingut lloc una disminució del nombre de beneficiaris 

d’aquesta prestació entre els mesos de març i abril 

passat en què vam passar de 157 a 129 beneficiaris; 

nombre que tanmateix ha tornat a augmentar fins a 

135 durant el mes de maig. 

Aquestes oscil·lacions a l’alça o a la baixa en el 

nombre de beneficiaris són habituals i no segueixen 

un patró determinat si s’observen les dades mensuals 

dels darrers anys. 

L’explicació d’aquesta variació només es pot trobar 

en el mateix reglament regulador de les prestacions 

econòmiques d’atenció social que segueix sent el 

mateix reglament avui, fa un mes i fa un any, i potser 

degut a diferents motius, com ara el nombre de 

sol·licituds presentades o el compliment dels 

requisits, la concurrència de causes de suspensió,  

-com ara el fet de trobar feina-, o de causes 

d’extinció, circumstàncies totes elles variables. Per 

tant, crec que no cal que intenti buscar una 

explicació més enllà del que li he dit a la disminució 

puntual que hi va haver d’un mes a l’altre en 

l’atorgament d’aquestes prestacions per desocupació 

involuntària. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Entrem ara en el temps de les repreguntes. 

Sra. Sílvia Bonet. 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

Gràcies Sr. síndic. 

Miri, no entrarem en el tema del debat de la 

reciprocitat i tot això perquè penso que és un debat 

molt ampli i que té molts components, però a veure, 

si nosaltres hem fet una aposta per una obertura 

econòmica per la creació de llocs de treball doncs i 

aquests no vénen doncs, alguna cosa haurem de fer. 

Miri, vostè m’ha plantejat una sèrie de mesures, i a 

mi m’agradaria saber què en pensa vostè de què totes 

aquestes mesures que s’han posat en pràctica i que ja 

fa temps que ja estan funcionant, com és que tot i 

així, segueix augmentant el nombre d’aturats? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot: 

Crec que l’explicació és prou senzilla. És a dir, és el 

manteniment de la situació de crisi econòmica en la 

que ens trobem per no dir, en moments puntuals, 

l’empitjorament de la situació. És a dir a vegades hi 

ha fets que en són aliens i que no es troben al nostre 

abast. És a dir, per moltes mesures que endeguem i, 

en aquest cas, l’emplaço doncs, si vostè me’n vol 

proposar alguna altra doncs estarem evidentment 

encantats d’escoltar-les i d’acollir-les, no! 

Però, per moltes mesures que adoptem, és evident 

que hi ha determinades circumstàncies exteriors que 

no podem evitar i, per tant doncs, si els nostres 

països veïns l’economia dels quals, respecte de 

l’economia dels quals són molt dependents també 

van a pitjor, és evident que això es tradueix en una 

major crisi econòmica en el nostre país i en la pèrdua 

de llocs de treball. Ara bé, això no ens fa baixar de 

braços i en aquest sentit ja li he dit, estem endegant 

tot un ventall de mesures i tota una sèrie d’accions a 

tots nivells, no només a nivell de programes 

ocupacionals, sinó també a nivell de millores en el 

funcionament del Servei d’Ocupació per tal 

d’intentar pal·liar aquesta situació o fins i tot 

invertir-la. Ara bé, els resultats potser haguessin 

estat molt pitjor, o les xifres d’aturats haguessin estat 

molt pitjor si no haguéssim adoptat totes aquestes 

mesures. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sra. Sílvia Bonet. 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, com veig que ja m’ha repetit dos vegades les 

millores del Servei d’Ocupació, m’agradaria que 

m’expliqués a veure quines són aquestes millores del 

Servei d’Ocupació? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot: 

Doncs miri, per exemple, una nova ubicació que 

dotarà el Servei de més superfície d’atenció al públic, 

i en aquest sentit ja s’ha licitat el projecte 

d’arquitectura i es preveu que en breu podrem iniciar 

els treballs; l’agilització dels tràmits i la simplificació 

dels formularis, de forma que ara l’empresari ja no 

s’ha de desplaçar mai per cap tràmit a les 

dependències del Servei d’Ocupació i ho pot fer tot 

per fax o correu electrònic, mentre que el treballador 

només s’ha de desplaçar per renovar la inscripció del 

seu currículum, la possibilitat de què el Servei 

d’Ocupació trameti a les empreses que ho sol·licitin 

el currículum de totes aquelles persones 

autoritzades... perdó, desocupades que així ho hagin 

autoritzat en compliment, precisament, de la 

resolució que va adoptar l’any passat aquest Consell 

General i l’evolució del sistema d’informació del 

Servei d’Ocupació amb la creació de quatre nous 

programaris per gestionar els programes de polítiques 

actives d’ocupació i l’organització i el control del 

compliment del compromís d’inserció activa que 

signen, precisament, els beneficiaris de la prestació 

per desocupació involuntària. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sra. Sílvia Bonet. 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

Gràcies. 

Bé, com veig que a més a més com que aquestes 

millores suposo que fa poc temps que estan aplicades 

ens esperarem una miqueta més per intentar valorar-

les. 

Ha comentat també el tema de què s’han disminuït 

les quotes temporals i generals, un 12% i un 5% 

inferiors a les de l’any passat. Aquesta tendència vol 

continuar sent... disminuint de manera periòdica, en 

vista de què hem d’intentar recol·locar als nostres 

treballadors o es mantindrà d’aquesta manera? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sí, en la meva primera intervenció ja he deixat clar 

que l’objectiu del Govern, o la intenció del Govern 

és continuar reduint aquest contingent en el futur si 

les circumstàncies no canviaven o empitjoraven. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sra. Sílvia Bonet. 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

Això una mica amb el tema de... Jo volia comentar-li 

una situació, a més a més, que s’està produint en 

algunes empreses que s’està acomiadant a persones 

que estan en plantilla per contractar persones que 

estan en aquesta borsa de treball. 

Voldria saber si n’estava assabentat d’aquestes 

pràctiques? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot: 

No n’estava assabentat però, el que li puc assegurar, 

és que la persona que acomiada a algú per després 

acollir-se a un d’aquests dos programes, -suposo que 

es refereix als programes destinats al sector privat-, li 

serà absolutament impossible efectuar aquesta 
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contractació perquè ja ens vam cuidar prou a l’hora 

d’elaborar el reglament regulador d’aquests dos 

programes de preveure les disposicions escaients de 

tal forma que això no pogués passar. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sra. Mariona González. 

La Sra. Mariona González: 

Gràcies Sr. síndic. 

Ha parlat d’unes millores del Servei d’Ocupació. 

Quan va prendre possessió del seu càrrec, ara fa 

aviat un any, va fixar en l’àrea de treball una de les 

prioritats seves, -me’n recordo que ho va dir-, i va dir 

que era necessari continuar treballant per garantir 

que el Servei d’Ocupació sigui una eina 

d’intermediació eficient entre l’oferta i la demanda. 

Amb aquestes millores que s’han fet al Servei 

d’Ocupació vostè ara, després d’un any, em podria 

dir que sí, que efectivament ja és una eina eficient, o 

encara falten més... diguéssim, més millores i més 

modificacions? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot: 

Gràcies Sr. síndic. 

Puc dir que és una eina molt més eficient del que era 

fa dos anys, per exemple, però evidentment encara 

millorable i, en aquest sentit doncs, moltes de les 

millores informàtiques que estem introduint i que ja 

van començar a l’octubre del 2010, s’han d’anar 

implementant de forma progressiva, i cada cop que 

es van implementant, doncs, millora. 

I després, tota l’agilització dels tràmits i dels 

formularis que estem duent a terme també és una 

cosa que es veu, potser no es veu tant a curt termini 

com a mig o llarg termini però, en tot cas, hi creu 

que els agents socials de la taula permanent per la 

formació en el treball ens ho han fet saber, han notat 

una millora en l’agilització i en els processos 

d’intermediació, tot i que li reitero, és a dir, els 

tràmits sempre són millorables i, en aquest sentit 

doncs, estem sempre a l’escolta del que ens puguin 

dir els agents socials o vostès mateixos si tenen 

propostes a formular-nos i, òbviament, doncs les 

escoltarem i les acollirem. I, en aquest sentit no 

només ho discutim, és a dir, no només intentem 

millorar no només a nivell dels programes 

ocupacionals sinó també a nivell del funcionament 

del Servei d’Ocupació. No només en parlem en el si 

de la taula permanent per la formació en el treball 

sinó que en breu també el Govern té la intenció 

doncs, concretament el ministre d’Economia, la 

ministra d’Educació i jo mateix tenim doncs la 

intenció de convocar una o les reunions que calgui 

amb els agents socials per avaluar doncs, el resultat 

d’aquestes accions i mesures que estem duent a 

terme i que hem dut a terme i valorar quines altres 

podem emprendre en el futur per fomentar la creació 

de llocs de treball i fer minvar doncs el nombre de 

ciutadans que es troben sense feina. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Bé, si no hi ha més repreguntes passaríem a la tercera 

de les preguntes presentades. 

3. Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Rosa Gili Casals, 

consellera general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 28 de 

maig del 2013, relativa als criteris seguits per 

la distribució d’entrades de l’espectacle del 

Cirque du Soleil. 

Fou registrada amb el número 424 i s’ha publicat en 

el Butlletí núm. 27/2013, del 28 de maig. 

Exposa la pregunta la Sra. Rosa Gili Casals. 

La Sra. Rosa Gili: 

Gràcies Sr. síndic. 

El passat 28 de maig ens assabentàvem per la premsa 

de la suspensió temporal de les reserves i compres 

d'entrades per als espectacles del Cirque du Soleil 

d'aquest estiu. 

Considerant aquesta informació, ens pot explicar 

Govern quins criteris ha seguit per distribuir aquestes 

entrades? 

Moltes gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per part del Govern té la paraula el Sr. Francesc 

Camp. 
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El Sr. Francesc Camp: 

Gràcies Sr. síndic. 

Miri Sra. Gili, li podria contestar en una sola frase. 

Per a la distribució de les entrades ha predominat un 

sol criteri: que fossin el màxim d’accessibles a 

persones que tinguin interès en venir a Andorra 

aquest estiu i gaudir d’un espectacle magnífic. 

Em podria parar aquí, evidentment no ho faré i 

m’estendré una mica més. 

I amb això que acabo de dir, no vull dir que no estem 

tenint en compte també les demandes de la gent del 

país, faltaria més! Però la nostra prioritat, com pot 

entendre, són els turistes. 

En primer lloc el que vull fer és posar de manifest la 

varietat de possibilitats que se’ns presentava a l’hora 

de distribuir les entrades i les conseqüències que 

tindria de fer-ho d’una manera o d’una altra, tant per 

les 35.000 entrades gratuïtes com per les 15.000 de 

pagament. I, crec que puc dir a hores d’ara, que la 

solució per la que vam optar s’està perfilant com 

l’adequada. 

Pel que fa a les entrades gratuïtes vam optar per 

generar un procediment basat en un sistema 

informàtic de prereserves i reserves finals de les 

entrades que és el que ens permet disposar 

d’informació diària sobre l’estat de les demandes 

d’entrades, procediment que vaig explicar en la roda 

de premsa de Govern de la setmana passada i que si 

ho considera oportú li puc tornar a explicar amb 

l’ocasió de les repreguntes. 

Vam decidir posar a disposició les entrades gratuïtes 

en dues fases, cada fase coincidint amb el llançament 

respectivament de la campanya del mes de maig i de 

la campanya d’estiu i amb l’objectiu de disposar 

d’entrades per la campanya d’estiu en el cas que la 

demanda fos tan forta que les primeres entrades 

s’esgotessin abans de l’inici d’aquesta campanya. El 

temps ens ha donat la raó perquè les entrades de la 

primera fase es van pràcticament exhaurir en dues 

setmanes. 

En la primera fase que vam iniciar el 6 de maig vam 

posar a disposició 21.600 entrades del total de 

35.000 entrades gratuïtes, i d’aquestes, 5.000 eren 

per persones del país i la resta per a visitants. 

En la segona fase que va començar el 3 de juny vam 

posar a disposició les 13.400 entrades restants, i 

veient la forta demanda de les persones del país en la 

primera fase, vam decidir atribuir 6.000 de les 13.400 

entrades addicionals a persones del país; la resta van 

ser per als visitants. 

Així, l’assignació final de les 35.000 entrades 

gratuïtes ha estat d’11.000 entrades per la gent del 

país,-és a dir, un 31,4%-, i 24.000 per visitants, -és a 

dir, un 68,6%. 

Pel que fa a les entrades de pagament vam optar 

directament per proposar-les al sector turístic. Vam 

considerar que la millor opció per treure el màxim 

rendiment d’aquestes entrades era que el sector les 

pogués oferir dins del pax d’allotjament més entrades 

a l’espectacle. Cal dir que aquesta decisió es va 

prendre un cop haver presentat, durant els mesos de 

març i abril a les associacions representants del 

sector, la nostra proposta de comercialització de les 

entrades i que aquestes l’haguessin validat. 

Així la distribució d’entrades de pagament ha estat la 

següent: cal dir que vam diferenciar entre dos tipus 

d’entrades. Les garantides: les garantides se les 

quedava cada empresa del sector, cada hotel, cada 

comerç, cada agència de viatges i no les podia 

retornar encara que no les vengués, -aquí estem 

parlant de 9.202 entrades. L’altre grup van ser les 

entrades a demanda: aquestes se les quedaven però si 

no les podien vendre les podien tornar. Aquí estem 

parlant en total, sumant totes les entrades, -després 

podem entrar al detall, si vol-, de 3.131 entrades. 

També vam assignar 1.500 entrades per la venda 

directa i també li puc dir a hores d’ara que gairebé 

totes s’han venut a la gent del país. 

La resta, -2.000 entrades aproximadament-, les 

repartirem entre patrocinadors i, en contraprestació, 

per als voluntaris que ens ajudin gratuïtament a 

l’esdeveniment i per dur accions de promoció en 

programes de mitjans de comunicació. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. consellera. 

La Sra. Rosa Gili: 

Gràcies Sr. síndic. 

Tal i com ja vam manifestar el passat 8 de novembre, 

associar la imatge del Cirque du Soleil a la del nostre 

país no em sembla mala idea. 

El que ens preocupava llavors, i ara encara ens 

preocupa, és saber si aquesta inversió aportarà els 

fruits desitjats. 

L’operació Cirque du Soleil s’ha presentat com una 

acció clau d’Andorra Turisme per aportar visitants al 

país en època fluixa, i en això penso que puc dir que 

tots els andorrans en compartim l’interès i ho 

entenem. 

Ara bé, des d’un inici ens va sobtar l’associació d’un 

espectacle de prestigi com és el Cirque du Soleil amb 
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entrades tan barates i fins i tot gratuïtes i sense 

seient. És veritat que aquest concepte existeix des 

del 2008 al Quebec però no sé si ens hi podem 

comparar sense conèixer els objectius i els càlculs 

que ha fet la regió canadenca en organitzar aquest 

esdeveniment, recordant també que ni la mida del 

país és comparable ni els recursos econòmics tampoc. 

El Canadà és dels pocs països occidentals que no 

pateixen crisi. 

Si mirem els preus dels espectacles del Cirque du 

Soleil del nostre voltant, aquests no baixen dels 30/40 

euros i van pujant gradualment podent arribar fins 

als 80/90 euros. 

Aquí, Govern ho ha enfocat amb un sol eix en la 

línia low cost a la que ja ens tenen acostumats i 

gairebé de manera exclusiva els visitants de fora. 

Des del Grup Parlamentari Socialdemòcrata 

lamentem l’absència d’un plantejament més ambiciós 

de cara a atraure un turisme de més poder adquisitiu. 

En aquest projecte, Govern ha fet una inversió de 

gran envergadura, -2,5 milions d’euros segons el que 

se’ns va dir fa temps-, i de fet ja fa molts mesos que 

se’n parla al país i que se’n parli és normal perquè la 

inversió és gran, molt gran! 

No recordo haver sentit parlar mai tant ni amb tanta 

anticipació de la propera organització d’un 

espectacle a Andorra i, clar, després de tanta 

publicitat que se n’ha fet, molts ciutadans del país 

tenen ganes de gaudir d’un espectacle tan lloat a fora 

com a dins del país. 

Vendre les entrades a un preu més elevat o almenys 

una part d’elles, hauria garantit a Govern un retorn 

directe de la inversió també, i hagués pogut permetre 

als nostres ciutadans gaudir d’un espectacle tan 

publicitat. 

Durant la roda de premsa de la setmana passada el 

Sr. ministre de Turisme reconeixia que un dels perills 

de regalar entrades és el de què molta gent que ha 

reservat al final no es desplacin. És de naturalesa 

humana, ho sabem tots, sovint valorem poc les coses 

gratuïtes; ens cal pagar-les per valorar-les. És trist 

però és així. 

A més, tampoc tenim gens clar que tots els 

espectadors amb entrades a peu dret gaudeixin de la 

visibilitat suficient per apreciar degudament la tan 

valuosa representació. 

Mirin senyors de Govern, les decisions no són fàcils, 

en som conscients! 

Evidentment ens alegrem de què els espectacles 

siguin tal i com es preveu un èxit de participació 

però pensem que hauria sigut més productiu enfocar-

ho de manera més ambiciosa ja que essencialment el 

que necessita el país és que sigui sobretot un èxit en 

recaigudes econòmiques. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Francesc Camp: 

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, no crec que tingui temps de contestar totes 

les reflexions, però és que hi ha una que m’han fet 

moltes vegades al carrer i que em torna a fer vostè i 

que suposo que també li han fet a vostè, i que és la 

que m’agradaria sobretot centrar la meva resposta 

que és: per què aquest espectacle és gratuït? 

Jo crec que aquest punt, ja li dic clarament, si hagués 

depès solament d’una de les dues parts... perquè al 

final quan fas un projecte d’aquest tipus s’han 

d’entendre dues parts, i estem parlant amb una 

multinacional de l’espectacle, -la més important del 

món a nivell d’espectacles de circ-, i no és fàcil 

negociar i parlar amb una empresa d’aquest tipus, i 

ho hem fet i hem aconseguit un contracte amb ells. 

D’acord que és molt car! També en som conscients 

però ho hem aconseguit i li puc dir que no ha sigut 

gens fàcil, i un dels punts claus d’aquesta negociació 

ha sigut la gratuïtat de l’espectacle perquè li puc 

afirmar que si hagués estat per nosaltres hauríem fet 

el cent per cent de l’aforament de pagament. Però no 

ha pogut ser Sra. Gili perquè aquests senyors del 

Cirque du Soleil no han volgut. Per què no han 

volgut? És molt senzill d’explicar: perquè tenen un 

posicionament de producte amb el seu espectacle 

estàndard, -i els hi vull recordar que en tenen més de 

vint al món, al mateix temps, actuant-, el seu 

espectacle estàndard, com molt bé vostè ha dit, 

estem parlant de 70 euros, 80 euros, 70 dollars en 

funció del continent. Aquest espectacle estàndard 

no l’hem pogut fer venir a Andorra, no han volgut, 

han considerat que el país no era... no té les 

característiques suficients a nivell de persones que 

viuen al país, -d’un cert poder adquisitiu-, per poder 

fer venir aquest espectacle, diríem, d’aquest cost de 

70 euros -d’aquest espectacle permanent. També 

hem de dir aquí que no tenim un recinte per rebre’ls, 

un recinte que aculli entre 5, 10 o 15.000 persones 

assegudes. Tot això fa que no han volgut venir amb 

el seu espectacle estàndard. I ens van dir: “Si voleu 

que vinguem tenim aquest format que el fem al Quebec i 

que el podem fer aquí a Andorra”. 

Bé, ens ho vam estar mirant i jo personalment em 

vaig desplaçar al Quebec l’estiu passat, ho vam estar 
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valorant, ens va semblar interessant i a partir d’aquí 

vam començar les negociacions. I també, miri, li 

explicaré una anècdota o un element de la 

negociació: quan vam parlar amb el Cirque du Soleil 

per primera vegada i vam parlar de si podíem fer tot 

el recinte de pagament ens van dir que de cap 

manera! Que màxim podíem aspirar a 200 o 300 

places assegudes i de pagament... 200 o 300, eh? I 

n’hem aconseguit 1.500! Bé, potser no som massa 

experts en negociar amb multinacionals però bé 

convindrà amb mi que la negociació, en aquest cas, 

ens ha anat prou bé. 

Després, a nivell de preu, aquestes 200 o 300 que 

també feien al Quebec valien en total 7 dollars 

canadencs, que si fem la conversió en euros, estem 

parlant de 5 euros la plaça al Quebec asseguda, -que 

eren, repeteixo, 200. Aquí n’hem aconseguit 1.500 a 

15 euros com a màxim... Bé, també és un punt de la 

negociació que ens ha anat molt a favor. 

Llavors aquí la decisió, ja m’ho dirà vostè, bé, potser 

no val molt la pena fer-ho si és gratuït. A veure, 

nosaltres estem convençuts que tot i ser gratuït per 

una part important de l’aforament, -no per tot, ho 

vull recordar-, és una aposta ambiciosa, és una 

aposta certament arriscada, ambiciosa i que ens farà 

venir persones al país i no precisament persones que 

podríem considerar més de baix poder adquisitiu, 

perquè aquestes persones vindran a Andorra, 

aquestes persones hauran d’agafar un hotel... Bé, hi 

ha un cert cost evidentment i, entenem que 

l’afirmació que fa vostè de què serà gratuït en 

general per un turisme de low cost no la compartim 

gens des del Govern. Que algú vindrà el mateix dia i 

tornarà a marxar? Que només agafarà l’entrada? 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant... 

El Sr. Francesc Camp: 

... Bé, pot passar... pot passar. 

Ja acabo Sr. síndic. 

Però, ja ho veurem al final. Nosaltres hem fet els 

màxims perquè no sigui així. Els màxims tant amb el 

sector hoteler com també dins la comunicació de la 

resta d’oferta del país perquè també li vull recordar 

que la campanya no explica només el del Cirque du 

Soleil, explica el Cirque du Soleil i la resta de béns que 

es fan al país i d’activitats d’oci que hi ha a l’estiu al 

país i, entenem que la gent pernoctarà. 

Ja farem un balanç i ja veurem si vostè té raó o tenim 

raó nosaltres, i estem convençuts que tindrem raó 

nosaltres perquè hem fet els màxims perquè sigui 

així, no? 

A veure, que em digui que al recinte la gent potser 

no ho veurà... Bé, som inexperts però no som 

inconscients! Per l’amor de Déu! 

Vostè ha anat al Parc Central, no? Posi’s al davant 

del Parc Central en línia recta a davant dels tiquets, 

-on reparteixen els tiquets-, i miri cap al final de 

l’entrada del pàrquing i veurà si no hi ha visibilitat 

encara que estigui a peu dret. A veure al recinte, i 

això sí que és experiència seva, 5.000 o 6.000 

persones tots ho veuran perfectament. 

A veure, no generem aquí falses alarmes o crítiques 

que no porten enlloc, Sra. Gili. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Entrem en el temps de les repreguntes. 

Sra. Gili. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí, moltes gràcies. 

A veure, sobre el tema aquest de la visibilitat... no ho 

sé, jo tinc els meus dubtes perquè crec que tots hem 

anat a espectacles i això però, els més alts no tenen 

problemes, però ara ho comentàvem que jo, per 

exemple, he experimentat sovint aquests problemes 

i, per tant, no tinc tant clara la tesi del Sr. ministre. 

Una altra cosa, a veure, sobre el que em diu vostè de 

què des del Quebec l’espectacle havia de ser 

gratuït... miri, això jo no ho acabo d’entendre. 

Evidentment que jo no estava a les negociacions. 

A veure, el que sí que entenc és que del Cirque du 

Soleil no vulguin venir aquí amb un dels seus 

espectacles tal i com els tenen muntats, això ho puc 

entendre, per problemes d’espai, perquè ells 

segurament han fet els seus números, i ja ho tenen 

clar de què potser no sortirien. I que a més a més, 

som massa propers als altres llocs on els fan i això ho 

entenc, però el que no entenc és això de gratuït. A 

veure, entenc que ells des del moment en què se’ls hi 

paga la prestació, a partir d’aquí no ho acabo 

d’entendre. És a dir, que potser caldria que ens ho 

expliqués una mica millor. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Podria precisar la seva pregunta, si us plau? 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí. Doncs bé, la meva pregunta seria que ens expliqui 

el Sr. ministre de manera més detallada el per què el 
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Cirque du Soleil no volia de cap manera que les places 

fossin pagant. 

No sé si m’he expressat bé abans. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Francesc Camp: 

M’havia quedat clara la pregunta, eh Sr. síndic! 

Anem a veure, potser no he acabat el meu 

raonament abans. 

Anem a veure, en una empresa sempre tens producte 

i tens preus i, evidentment, si el producte és de més 

qualitat en principi val més diners, no? 

La seva oferta habitual estàndard és de 70 euros per 

un espectacle de 2 hores o 2 hores i mitja amb plaça 

assentada per a tothom, i aquí estem parlant d’un 

espectacle que, repeteixo, no és el seu estàndard 

d’espectacle perquè aquí a Andorra pel que he dit 

abans no ha pogut ser, no ho veien clar. És un 

espectacle d’1 hora, certament una part important a 

peu dret, no és de menys qualitat, és més curt i és en 

un recinte a l’aire lliure i no és un dels espectacles 

seus habituals. 

És clar, el que ens està dient aquesta gent, -els del 

Cirque du Soleil-, és si nosaltres aquí cobrem un preu, 

-15, 20, 30 euros-, i ho cobrem per a tothom, hi ha 

un tema fonamental quan vas a comprar un 

producte i és el posicionament que pot tenir la 

percepció d’aquest producte. És clar, la gent pot 

pensar: “Ostres, això és una ganga! Tinc un espectacle 

del Cirque du Soleil habitual però el tinc a un preu 

d’enlloc de 70 euros a 15 euros”. No volen que aquest 

tipus d’espectacle, -que repeteixo, de moment és 

molt poc habitual i és el segon que es fa, -després del 

Quebec, -al món-, el d’Andorra-, no volen que la 

gent tingui la percepció de què les seves expectatives 

que s’hagin generat a través d’aquest espectacle es 

redueixin o es vegin contaminades, diríem, no? 

Aquesta és la seva preocupació principal. Creuen 

que si és gratuït, no hi ha aquest fenomen perquè al 

final l’espectacle no és el mateix. 

Insisteixo, no vull dir que sigui de menys qualitat el 

nostre... No ho serà! I ja ho veurà quan hi anirà i el 

veurà. Al final tots hem anat a concerts i intentes... 

Jo tampoc és que sigui massa alt, Sra. Gili, potser una 

mica més que vostè però ens moguem, ens 

espavilem, sempre trobem un lloc on podem veure 

l’espectacle, no? 

I és això, és un posicionament de preu-producte, és 

un tema de pura lògica de màrqueting i de teoria de 

màrqueting clàssica i no volem, diríem, cedir més del 

que hem cedit que jo crec que en aquest cas, 

repeteixo, ho hem fet prou bé a l’hora de negociar. 

Dit això i tornant al tema de si es veurà bé o no. Ho 

vaig dir a la roda de premsa i ho recordo: hi haurà 

una zona per a famílies amb nens petits i per a 

discapacitats; una zona que no li sé dir ara si és per 

100, 200 o 300. Està ja predefinida. La gent que 

arribi a l’hora o just al moment de l’entrada les 

portes s’obriran una hora abans de l’espectacle, i qui 

tingui nens petits o qui tingui problemes de 

discapacitat podran anar a aquella zona i d’allà 

veuran més tranquil·lament l’espectacle. És a dir, 

que també tenim en compte, diríem, el perfil 

d’espectadors que puguin tenir més problemes a 

l’hora de veure l’espectacle. 

El Sr. síndic general: 

Hauria d’anar acabant... 

El Sr. Francesc Camp: 

Gràcies Sra. Gili. 

Ai, perdó! Gràcies Sr. síndic. 

(Se sent riure) 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta? 

Sra. Rosa Gili. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí, gràcies Sr. síndic... ministre no, Sr. síndic. 

A veure Sr. ministre, no sé... no m’ha acabat de 

convèncer amb aquesta teoria. 

A veure, sembla ser aquí com si al final per tornar a 

agafar les paraules que deia abans, dóna la impressió 

d’un espectacle una mica low cost. A mi, perdoni, 

però és la percepció aquesta que em fa en el sentit de 

dir que entenc que el Cirque du Soleil el que no vol és 

competència amb els seus espectacles, però a veure, 

si s’entén que és més curt i... bé, no sé... no m’ha 

quedat gaire clar, potser només sóc jo... No ho sé. 

A veure, ja que m’ha parlat d’això de la mini 

graderia aquesta, jo voldria saber quantes places hi 

haurà i bé... m’hi ha contestat una miqueta el Sr. 

ministre dient que els criteris seran els primers que 

arribaran. S’ha tingut en compte... Es té en compte 

totes les reserves de nens que hi ha -perquè entenc 

que quan es fan les reserves es demana-, i per tant, 
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això és el que voldria saber: les places i com 

s’atribuiran, bé, si hi ha alguna altra previsió que no 

sigui la dels primers que arribin. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies 

Sr. ministre. 

El Sr. Francesc Camp: 

Gràcies Sr. síndic. 

Vostè creu que un Cirque du Soleil amb el 

posicionament que té arreu del món de qualitat 

s’arriscarà a tancar un acord amb un Govern d’un 

país petit com Andorra, que encara coneixen poc,  

-que segurament coneixeran més,- per fer un 

espectacle de baix nivell? 

És que hi va la seva marca, també eh? I això és poca 

broma amb una empresa d’aquest tipus. 

Realment una vegada hem tancat l’acord anirà a 

màxims, dins dels paràmetres establerts, però anirà a 

màxims a nivell de qualitat, ja li puc garantir. 

Si es fa el mateix que s’ha fet al Quebec, el mateix 

quant a format, no quant a concepte i a tipus 

d’espectacle, ja li puc garantir perquè jo l’he vist que 

ja veurà que no té res a veure amb un espectacle de 

baix nivell i de baixa qualitat. 

No li ser dir ara, -ja li diré, ja li faré arribar la 

informació-, de quantes persones cabran en aquesta 

zona. Sí que és clar que al fer-ho gratuït evidentment 

no pots posar massa restriccions tampoc, no perquè 

és així, i entendrem que aquesta zona......Ara també 

estem mirant a través de les reserves, sabem o estem 

sabent també quantes d’aquestes reserves són amb 

nens petits, no! Una vegada tingui tota la informació 

amb totes les reserves si considerem que aquesta 

zona potser no és prou gran, intentarem potser fer-la 

més gran. A hores d’ara no li puc dir. El que sí que 

recomanaria, bé ja ho anirem insistint, però a l’obrir-

se les portes una hora abans de l’espectacle, tota la 

gent que arribi abans i que estigui a primera fila 

abans d’entrar, podrà entrar més ràpidament i 

instal·lar-se al davant. Però sí que hi ha aquesta zona 

prevista, que serà suficient? No ho sé en aquest 

moment perquè encara no tenim evidentment totes 

les entrades reservades i no sabem quants nens hi 

haurà, no, però ho podrem saber i actuarem amb 

conseqüència per donar al màxim de facilitat de 

visibilitat a aquests nens petits, i a aquestes famílies 

amb nens petits i també amb discapacitats. 

Gràcies Sr síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta.... 

Sra. Rosa Gili. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí gràcies Sr. síndic. 

Bé el Sr. ministre no m’ha sabut contestar, bé espero 

que ens n’assabentem ràpidament, perquè jo posaria 

la mà al foc que d’infants en tindrem molts i per tant 

jo crec que aquest problema es plantejarà de manera 

important. 

Jo voldria fer una pregunta al Sr. ministre en relació 

amb el que és justament la pàgina oficial del Cirque 

du Soleil, en la qual veiem que l’espectacle Escalada 

té un tracte, com diria, molt poc important 

justament en aquesta pàgina. I clar, jo ja entenc que 

va lligat una mica al fet que per ells evidentment 

l’empresa no va a fer diners amb aquest espectacle 

perquè evidentment ja el té més que rendibilitzat. Ja 

que se li ha garantit totalment el cost d’aquest 

espectacle. I voldria saber si es va plantejar en algun 

moment un tracte diferent a dins d’aquesta pàgina 

web, que donés més visibilitat al nostre projecte? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Francesc Camp: 

Sí, em sobta que em faci aquesta reflexió, no sé 

quants dies fa que vostè no ha entrat en la pàgina du 

Cirque du Soleil. Jo li puc garantir que la setmana 

passada si entrava.....perquè quan entra en la pàgina 

du Cirque du Soleil no és una pàgina, és una pàgina 

per país, primer per continent, després per país, 

perquè està en tot el món. Si entra a la pàgina a 

França, a Espanya i a UK, a Gran Bretanya hi ha un 

banner a la Home a l’entrada, pàgina principal i d’allí 

va directament dins de la mateixa web a quatre 

pàgines sobre l’espectacle, quatre pàgines, en les 

quals s’explica el fil argumental de l’espectacle. Hi ha 

el vídeo que es va presentar en roda de premsa, 

s’explica també a Andorra, quines seran les 

condicions de l’espectacle, quatre pàgines. I també 

s’explica què s’ha de fer per reservar. Si se’n va a la 

pàgina a Rússia, si se’n va a la pàgina a Portugal i no 

sé en quin altre lloc, sí que és cert que hi ha un 

banner i d’allà se’n va a la nostra pàgina on se li 

explica tot. A veure al final l’important és que la 

gent que vol saber com és l’espectacle, on es farà, 
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quant costarà i de què anirà? Té informació. Amb 

tres països, que nosaltres també vam guiar-los, 

perquè considerem que poden ser els que més 

vinguin a Andorra, ja tenim quatre pàgines 

d’informació, almenys la setmana passada, i no crec 

que des de llavors hagin retocat res. I també estem 

fent els passos perquè tant a Rússia com per exemple 

a Benelux, que també encara no tenim aquestes 

quatre pàgines, també les tinguem. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta.... 

Sra. Rosa Gili. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí gràcies. 

Sí que hi he entrat aquests dies Sr. ministre, i jo no 

ho he trobat tan fàcilment. Reconec que hi és, però 

realment s’ha de buscar i és molt petitet, no! I per 

tant, reforça una mica aquesta impressió, almenys 

per mi d’espectacle una mica de segona no! 

A veure, jo voldria fer-li una pregunta també, bé 

vostè ara ens acaba d’explicar com va anar el procés 

per aconseguir aquestes entrades a 15 euros, perquè 

el Cirque du Soleil ho acceptés. Però si ho he entès 

bé, el que entenc és que al final a 15 euros només ho 

han pagat la gent del país, que se’ls hi ha posat en 

venda aquests dies ja que totes les altres que s’han 

venut al sector turístic, al sector hoteler es van 

vendre amb preus molt més rebaixats. Vaig tenir 

l’ocasió d’escoltar la roda de premsa l’altre dia. I 

llavors jo també demanaria, ja que teníem aquí 

aquest contracte tan bo d’haver aconseguit que ens 

donessin aquestes entrades a 15 euros, com és que 

encara es rebaixen encara més, em sembla que fins i 

tot s’acaben rebaixant a 8 euros en el sector hoteler? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Francesc Camp: 

Bàsicament, a veure passem tots els sectors turístics 

dins del sector, és a dir el preu que es paga dins del 

canal indirecte, que pot ser un tour operador, pot ser 

un hotel, sempre més baix que el preu que paga un 

client a nivell de client directe final. Passa amb les 

estacions d’esquí aquí a Andorra i passa amb 

qualsevol sector. Per què? Perquè es un tema de 

volum. Una persona compra màxim 4 o 5 entrades. 

Un hotel en comprarà 300, 400. Vostè no li faria un 

preu si li’n compren 300 o 400 d’un producte? 

Evidentment que sí, és un tema de cost i també de 

risc perquè després aquest hotel les ha de vendre 

aquestes entrades. I el preu sempre evidentment per 

apaivagar aquest risc es fa més baix. Això és pràctica 

comuna en els sectors turístics, per això s’ha fet. I 

també s’ha fet evidentment perquè el que volem és 

que aquest preu sigui atractiu per l’hotel i que 

l’assumeixi l’hotel, no que el repercuteixi al client 

quan compra el client la nit d’hotel. Per això ho hem 

fet. Vam parlar amb ells i vam estimar que amb 

aquests preus, -no és ben bé tots de 8 euros, ni han 

hagut de 8 euros quan l’hotel si no les pot vendre se 

les queda, és a dir assumeix més risc, i de 10 euros si 

l’hotel al final doncs no les pot vendre i les torna. 

Assumeix menys risc i li fem pagar una mica més, 

però evidentment els volums són més alts que quan 

compra una persona per a la seva família o per als 

seus amics o per a ella mateixa, i en aquest sentit 

entenem que evidentment el preu ha de ser una 

mica més car. I no és el preu per a la gent del país, 

no vulgui portar sempre el debat de la gent del país a 

turistes. És el preu públic final per als que vulguin 

venir. Sí que és cert que aquestes 1500 la majoria se 

les ha quedat la gent del país perquè doncs, hi ha 

hagut molta demanda, és cert. Però també podien 

accedir-hi i també ho han fet alguns d’Espanya i de 

França. És preu per al públic no preu per a gent del 

país els 15 euros, Sra. Gili, no vulguem aquí doncs 

intentar sempre portar la polèmica cap aquest costat 

de l’espectacle. 

I també vull dir, pel que fa la gent del país, ja que en 

parlem, que en total n’hem posat, tenint en compte 

que les assegudes a 15 euros les han comprat 

pràcticament totes gent del país, més de 12.000 

entrades per a la gent del país. Diguem aquí a 

Andorra, en tota la història del país, quan hi ha 

hagut un espectacle en el qual s’han venut 12.000 

entrades en un més, tres setmanes? Digui me’n un, jo 

no en conec cap. Llavors, hem fet un esforç perquè 

hem vist en la primera fase, que realment hi havia 

molta demanda. I s’ha fet un esforç perquè en la 

segona fase hi haguessin moltes entrades per a la 

gent del país. Evidentment, aquí és com tot, quan hi 

ha molta demanda doncs els primers servits i els 

altres s’hauran de quedar segurament sense entrada. 

I això també passarà segurament amb els turistes a 

mida que vagin reservant i s’exhaureixin les entrades 

gratuïtes. Que vull aprofitar també l’ocasió per dir 

que encara n’hi ha de gratuïtes i també per a la gent 

del país. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta.... 

Sra. Rosa Gili. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí gràcies. 

A veure Sr. ministre, entenc que es puguin fer preus 

orientats cap als sectors turístics, però bé jo a 15 

euros per mi ja li he dit abans que considero que és 

regalat i rebaixar-ho encara més em costa encara 

més d’entendre-ho, però bé. I sobre el que em deia 

del nombre d’entrades, sí són moltes però tampoc 

recordo massa de massa espectacles a 2,5 milions de 

euros. Lligant-ho amb això també voldria demanar-li 

que com que moltes d’aquestes entrades s’han 

distribuït a fora, jo voldria que el Govern ens digués 

si us plau, quina inversió s’ha hagut de fer en 

campanyes turístiques i al final dir-me, si em pot dir, 

si us plau, el retorn econòmic que preveu que tot 

això aporti al país al final? 

Gràcies Sr síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Francesc Camp: 

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, campanyes, nosaltres presentem cada 

vegada que engeguem una campanya la presentem al 

sector i també els convidem als consellers generals, 

sobretot als de la comissió d’economia, no! Jo no sé 

si hi eren en l’última campanya que vam presentar 

d’estiu. A veure, no hi ha un cost afegit, el que fem 

és, aquesta vegada en la campanya d’estiu, és afegir 

elements de comunicació del Cirque du Soleil. Però la 

campanya té el cost pressupostat a principis d’any, 

previst per la campanya d’estiu. Dins d’aquesta 

campanya el que es fa és combinar missatges de 

turisme de muntanya amb el missatge Cirque du 

Soleil. No hi ha un cost afegit per a aquesta 

campanya, perdó per a aquest espectacle. Sí que el 

que hem fet dins del pressupost global, una petita 

part l’hem guardat per fer també comunicació dins 

del país perquè ja ho ha vist a nivell sobretot de 

tanques publicitàries el que s’ha fet és també 

comunicar-ho al país, tant per a la gent del país com 

per als turistes que ens vénen i que alguns repeteixen 

i és una bona forma d’explicar-los-hi també. 

El retorn ja el sabrem quan fem balanç. Sempre, molt 

sovint m’ho demanen també els mitjans de 

comunicació. Intentarem que sigui al màxim 

possible, el que passa que el retorn va lligat 

evidentment amb l’aforament. Hem sigut molt 

prudents, és una primera vegada, no volíem donar 

expectatives d’aforament. Bé ja farem balanç quan 

s’acabi, també demanarem a les persones que han 

anat a l’espectacle quina despesa mitja han fet a 

Andorra? Quants dies s’han quedat? Si s’han quedat 

si no s’han quedat? I com sempre fem, com també 

hem fet amb totes les campanyes explicarem si hi ha 

hagut retorn o no i com ha anat l’espectacle, 

evidentment. Esperem i tinguem una mica de 

paciència i emplacem-nos després de l’espectacle per 

fer aquest balanç. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Hi ha alguna repregunta.... 

Sr. Miquel Aleix. 

El Sr. Miquel Aleix: 

Sí, voldria dir que Andorra que és un país turístic, jo 

penso que és importantíssim que el Govern es 

posicioni en esdeveniments de qualitat per permetre 

com qualsevol altre país turístic que té zones de 

baixa afluència a poder potenciar el turisme en 

certes èpoques de l’any. Jo crec que la iniciativa du 

Cirque du Soleil, com ja ho vaig dir un dia en el si del 

grup parlamentari és una molt bona iniciativa, l’únic 

que passa és que jo crec que perquè sigui una bona 

iniciativa en el futur ha de tenir una continuïtat, si 

no és aquest espectacle, espectacles d’aquest nivell 

que permetin posicionar Andorra durant el mes de 

juliol en el mercat internacional. Això sí que seria 

positiu, i jo el que sí demanaria al Govern és que es 

plantegés en el futur, possibilitat que durant el mes 

de juliol es fessin esdeveniments de qualitat que 

posicionessin el nostre país en aquest tipus de 

mercat. Això sí que seria positiu pel país. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

És la seva pregunta Sr. Miquel Aleix? 

El Sr. Miquel Aleix: 

La meva pregunta ja és obvia, és saber si el Govern 

voldria tenir una continuïtat en aquesta despesa que 

és molt important i que jo crec que portarà fruit si es 
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fa en varis exercicis, i es pot plantejar que això tingui 

una continuïtat. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre. 

El Sr. Francesc Camp: 

Gràcies Sr. síndic.  

Sr. Aleix no puc més que compartir la seva visió de 

com ha de ser el turisme d’Andorra en el futur aquí a 

Andorra. Hi estic totalment d’acord. Dir-li que puc 

parlar en nom de tots els meus companys també de 

Govern que si volem fer un salt tant cap a la qualitat 

com cap a l’afluència més important de turistes a 

Andorra, Andorra necessita més elements d’atracció 

al país. En tenim molts, és cert, en tenim molts, però 

no són suficients, sobretot a l’estiu. No n’hi ha prou 

amb el turisme de muntanya, que hi creiem molt i 

l’estem potenciant perquè Andorra creixi de forma 

sostinguda i de forma també sostenible a l’estiu. És 

una evidència, per molt que millorem en 

comunicació, per molt que millorem comercialitzant 

l’oferta, necessitem més elements d’atracció a l’estiu. 

I l’objectiu que tenim des del ministeri és justament, 

cada vegada més, invertir en el pressupost que 

disposem a l’estiu, que ningú s’alarmi, continuarem 

treballant a l’hivern, només faltaria, hi continuarem 

dedicant mots diners i també a la resta de l’any. Però 

a l’estiu realment és on ens costa més créixer i 

necessitem més elements.  

El Cirque du Soleil jo crec que si les coses van bé i és 

un èxit, pot marcar un punt d’inflació dins la reflexió 

de què volem que sigui Andorra a l’estiu. Perquè és 

evident que si volem atreure turisme han de passar 

coses, han de passar esdeveniments, a la nit, al dia, 

hi ha d’haver més activitats d’oci i en això és en el 

que estem treballant. Hi estem tots d’acord, com a 

mínim entenc que el Grup Parlamentari Demòcrata 

també. El que hem de fer és invertir al màxim de 

diners a l’estiu, i sí que pot semblar una inversió 

important però és que al final t’adones que si vols 

que t’escoltin, els esdeveniments o les instal·lacions 

que ha de tenir Andorra, han d’estar a l’alçada 

mundial. Estem en un mercat molt competitiu en 

què qualsevol país s’espavila molt per oferir el màxim 

i hem d’entrar en aquesta lliga, i hem de jugar a 

aquest joc, i això requereix diners. No vull dir amb 

això que amb els diners l’èxit està assegurat, hi ha 

d’haver també una professionalitat, una visió i 

intentar veure realment on ens podem diferenciar de 

la resta, no! 

Nosaltres creiem que aquest esdeveniment ens 

diferencia del nostre entorn, ens posiciona en un 

nivell cultural molt alt, i hem de continuar en 

aquesta línia. Que tornem a fer el Cirque! En aquest 

moment no es pot dir res. S’ha de valorar quan acabi 

l’espectacle. Que continuarem fent esdeveniments 

tant esportius com culturals de renom! Segurament 

que sí, fins al límit del pressupost que disposem. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sra. Rosa Gili. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí gràcies Sr. síndic. 

A veure d’entrada dir, que compartim evidentment 

amb el Grup Parlamentari de DA com amb Govern 

la necessitat d’organitzar esdeveniments a l’estiu, 

amb això no hi ha problema, i penso que ha quedat 

clar en la meva rèplica que no estàvem en contra del 

projecte. 

Només petita coseta de dir que lamento que no ens 

hagi dit el cost publicitari al final perquè entenc que 

justament l’hauríem d’afegir i el cost del projecte en 

si. 

La que en principi serà la meva última repregunta 

seria en relació a la pàgina web d’Andorra Turisme. 

Diguéssim aquesta última setmana hem anat seguint 

les incidències de saturació en la distribució 

d’entrades, amb una sensació de caos que crec que 

no només l’he escoltat jo al voltant meu sinó que 

m’ha semblat que era bastant generalitzat. I llavors la 

pregunta que jo li voldria fer al Sr. ministre és si ens 

pot explicar una mica què és el que ha fallat en 

aquesta pàgina web, i de passada també voldria si us 

plau, que ens recordés quant va costar aquesta 

pàgina? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Francesc Camp: 

Gràcies Sr. síndic. 

Només un matís.  

Vostès diuen que estan d’acord en el projecte, a 

veure, les coses clares. El projecte va associat amb un 

cost eh! És projecte més cost. Això no s’hi val, el 

projecte sí, el cost no. No es pot jugar en aquest joc 

Sra. Gili, a veure! És el que li acabo de dir, un 
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projecte de nivell mundial té un cost molt alt. Una 

copa del món d’esquí, com la que es va fer a Gran 

Valira va costar 1.300.000 euros. Quan ve el Tour 

de França, que ve un dia, només, bé l’endemà se’n 

va, però ve un dia, són 600.000 euros per un dia. 

D’acord que em dirà que té molta audiència. 

D’acord, i que ve molta gent, però és que és un dia. 

Aquí estem parlant de deu representacions, deu dies, 

i un impacte a nivell de percepció d’imatge de país 

associat amb un esdeveniment amb una marca com 

Cirque du Soleil, també, -no tinc valors encara-, però 

també segurament són molts diners d’impacte i de 

retorn a nivell de marca no! 

A veure, bàsicament el problema que hi va haver va 

ser perquè justament hem sigut víctimes del nostre 

èxit. Massa demandes de cop, i ha fet que el sistema 

no aguantés aquesta sobre demanda d’entrades i de 

reserves. És així, passa. També els hi passa als més 

grans com Ticket Master. Bé, ja ho sabrem per una 

altra vegada i intentarem doncs que l’eina 

informàtica que ens fa les vendes doncs estigui 

dimensionada a l’alçada de les demandes que hi ha. 

No hi ha res més a dir, ha sigut així. Tot i això li vull 

recordar, o li vull dir que s’han venut entrades pel 

sistema de vendes d’entrades, el sistema per internet, 

per comprar les entrades. En total s’han venut 500 

de les 1.500. És a dir que el sistema ha funcionat. No 

s’han venut totes, també s’ha de dir que jo crec que 

vam actuar bastant ràpidament tot i que el primer 

dia ja no va poder ser, però es va canalitzar a través 

de telèfon, les demandes i a través de l’Oficina 

Nacional de Turisme, que sempre ven entrades 

d’esdeveniments i espectacles del país. La resta, les 

altres 1.000 es van vendre, 400 i escaig a l’Oficina 

Nacional de Turisme i 500 i escaig per telèfon a 

través d’Andorra Turisme. És a dir que vam 

reaccionar ràpidament i bé per a una altra vegada ja 

sabrem que hem de dimensionar millor el sistema 

perquè funciona. 

Bé i tornem a parlar per acabar, d’un cost, ja que els 

hi agrada que els hi diguem tots els costos, doncs sí 

que va costar diners la web, també. Va costar en 

total, li dic de memòria, potser m’equivoco, en tot 

cas si m’equivoco ja ho rectificaré, i ja li diré la xifra 

exacta, però estem parlant d’uns 400.000 euros per 

fer una web en sis idiomes, en sis idiomes Sra. Gili, 

no en un idioma o dos, en sis idiomes eh! Català, 

castellà, francès, anglès, rus, -que ja la tenim en rus-, 

i properament en portuguès. Amb molts continguts, 

amb més de 3000 referències d’establiments del país: 

hotels, comerços, restaurants, activitats d’oci. Amb 

molt contingut audiovisual. No és una web senzilla, 

una web que podríem dir doncs, que només ven un 

producte, estem venent tot el país en una sola web. 

Hi han posat molts mitjans perquè entenem que és 

una web que ha d’aguantar el pas del temps i és una 

web, que bé, jo francament, sí que costa diners 

també, hi estem d’acord. Tot costa diners, però 

només he tingut que bones opinions i bones crítiques 

sobre aquesta web. Després evidentment, les coses 

ben fetes també a vegades també tenen el seu cost... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant si us plau.... 

El Sr. Francesc Camp: 

....gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Bé si no hi ha més repreguntes, passaríem a la quarta 

de les preguntes presentades: 

4. Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. David Rios Rius, 

president del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 28 de 

maig del 2013, relativa a l’adjudicació de 

190.819,76 euros/mensuals a la UTE 

AERCO-CEVALLS. 

Fou registrada amb el número 425 i s’ha publicat en 

el Butlletí núm. 27/2013 del 28 de maig. 

Exposa la pregunta el Sr. David Rios Rius. 

El Sr. David Rios Rius: 

Gràcies Sr. síndic. 

El 8 de maig Govern aprovava l’adjudicació dels 

treballs d’explotació i manteniment del Centre 

Nacional del Trànsit (CENATRA), primera 

intervenció i manteniment dels túnels del Pont Pla, 

La Pedrera, Sant Antoni, les Dos Valires, la Tàpia i 

Ràdio Andorra, el carril prioritari multi ús (CPM), 

les instal·lacions semafòriques i altres ITS de la xarxa 

viària per un preu de contracte de 

190.819,76€/mensuals. El contracte adjudicat és des 

de l’1 de juny del 2013 fins al 31 de desembre del 

2013 i és renovable fins el 28 de febrer del 2019. 

Vista la quantia del contracte mensual, pregunto: 

Com justifica Govern que aquests treballs no es 

puguin dur a terme des de l’Administració i s’hagi de 

contractar una UTE? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 
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Per Govern respon el ministre Sr. Xavier Espot. 

El Sr. Xavier Espot: 

Gràcies Sr. síndic. 

El Govern acordà en data 28 de desembre del 2013 

procedir a la licitació mitjançant concurs públic dels 

treballs d’explotació i manteniment del Centre 

Nacional de Trànsit, primera intervenció i 

manteniment dels túnels del Pont Pla, la Pedrera, 

Sant Antoni, Dos Valires, la Tàpia i Ràdio Andorra, 

del carril prioritari multi ús, i de les instal·lacions 

semafòriques i altres ITS de la xarxa viària. El 

corresponent edicte va ser publicat al BOPA el dia 2 

de gener del 2013. 

Posteriorment, el Govern acordà en la sessió del 23 

de gener del 2013 procedir a l’ampliació del termini 

de presentació d’ofertes, i l’edicte fou publicat el dia 

28 de gener del 2013. 

Fins a la data i hora previstes a l’edicte es van 

presentar 4 ofertes i, finalment, en data 8 de maig 

del 2013, el Govern va adjudicar el concurs a la UTE 

AERCO-CEVALLS en haver presentat la millor de 

les ofertes, tant si les mateixes es valoraven en lot 

conjunt com en els dos lots separats que preveia el 

plec de bases. 

La longitud de túnels a explotar i mantenir en mèrits 

de l’adjudicació efectuada és d’aproximadament 9 

kilòmetres (considerant el nombre de tubs per 

túnel), més altres 8 kilòmetres de carril prioritari 

multi ús amb 40 pòrtics, 44 punts de gestió 

semafòrica centralitzada i més de 60 punts de presa 

de dades. 

D’altra banda, l’adjudicatari ha de realitzar la 

cobertura del Centre Nacional de Trànsit i dels 

centres de control locals dels túnels les 24 hores del 

dia durant 365 dies, per la qual cosa és necessari el 

personal mínim següent: 

- un director d’explotació i dos caps de torn, tots ells 

amb la formació universitària escaient; 

- nou operadors de sala; 

- un cap de manteniment de hardware i software, 

amb formació universitària i personal complementari 

per cobrir les guàrdies; 

i un oficial de manteniment. 

A aquest personal i seguint les recomanacions de 

l’Associació Mundial de la Carretera, de la qual 

Andorra forma part, cal afegir els necessaris agents 

de primera intervenció i viabilitat als túnels, 

concretament dos persones les 24 hores del dia als 

túnels del Pont Pla i de les Dos Valires, i una 

persona amb la mateixa disponibilitat al túnel de la 

Tàpia, és a dir un total de deu agents de primera 

intervenció i cinc agents de viabilitat. 

Finalment i per donar empara als treballs de 

manteniment dels túnels, del carril prioritari multi 

ús, de les instal·lacions semafòriques i de les altres 

instal·lacions, com ara els panells de missatges 

variables, cal el personal mínim següent: 

- un cap de manteniment i un adjunt al cap de 

manteniment amb titulació universitària; 

- deu oficials de manteniment; 

i una oficina tècnica, amb entre un i dos tècnics per 

cobrir 60 hores setmanals. 

En definitiva, per dur a terme en forma deguda els 

treballs i prestar els serveis previstos en el concurs 

són necessàries més de 35 persones, una plantilla que 

no existeix ni en nombre ni en molts casos en 

capacitació i formació específica dins l’Administració 

General i que, en el cas que s’haguessin de 

contractar directament, suposarien un cost molt més 

important. Efectivament, l’especificitat de la tasques 

que s’han d’endegar, de caràcter eminentment tècnic 

i amb un elevat contingut tecnològic, aconsellen una 

contractació externa d’empreses especialitzades en la 

matèria, tal com succeeix en la majoria dels països 

quan es tracta del manteniment i l’explotació de 

centres de trànsit i de control de túnels. 

I és per aquest motiu que des de fa 14 anys i de 

forma ininterrompuda, s’ha procedit amb bon criteri 

a la contractació d’empreses externes per a la 

realització de treballs de manteniment en l’àmbit de 

la mobilitat i de la seguretat en els túnels. I aquesta 

forma de procedir quan es tracta de serveis amb un 

elevat component tecnològic és habitual fins i tot en 

àmbits diferents de la mobilitat. 

Li puc citar a tall d’exemple l’explotació, conservació 

i manteniment de les estacions depuradores d’aigües 

residuals, que el govern socialdemòcrata, seguint el 

criteri d’externalització de serveis que s’havia iniciat 

anteriorment en aquest sector pels governs anteriors, 

va adjudicar l’any 2010 a dos UTES formades per 

empreses externes a l’Administració, per un import 

mensual no fix però a l’entorn dels 150.000 

€/mensuals. 

Per finalitzar i per tal de demostrar-li  que el preu en 

base al qual s’ha adjudicat el darrer concurs no és en 

cap cas elevat, o que ho és molt menys que en el 

passat, li passo a detallar algunes xifres dels 

contractes anteriors. 

Els dos contractes que van ser vigents des del 2005 

fins a mitjans del 2011 i que només abastaven la 

instal·lació i manteniment dels equipaments de 

control del túnel del Pont Pla i la gestió del trànsit 

de la xarxa viària exterior d’influència, a més del 
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centre de control dels túnels i la xarxa de carrils 

prioritaris multi ús, sumaven un preu mensual de 

141.600 euros. 

A partir del juliol del 2012 es van adjudicar els 

mateixos treballs i serveis, amb l’afegit de 

l’explotació i manteniment dels túnels de la Pedrera i 

Sant Antoni, per un preu fins i tot inferior de 

113.279,51 euros mensuals, com a conseqüència de 

la negociació entaulada per aquest Govern, i 

concretament del ministre d’Economia i Territori, i 

l’any següent el contracte es va ampliar a l’explotació 

del túnel dels Dos Valires i al manteniment dels 

túnels de Ràdio Andorra i de la Tàpia, i alhora es va 

adjudicar de nou el manteniment del túnel dels Dos 

Valires, tot plegat pel preu de 181.734,78 euros 

mensuals, la qual cosa suposava un augment 

proporcionalment poc significatiu, tenint en compte 

la importància i abast de la nova feina objecte de 

l’ampliació. 

I finalment, amb aquest nou contracte objecte 

d’aquesta darrera adjudicació efectuada, en resulta 

un preu total mensual, com vostè ha dit, de 

190.819,76 euros, la qual cosa inclou no només tots i 

cadascun dels serveis i treballs anteriorment 

assenyalats, sinó que també inclou de nou una 

disponibilitat de personal al túnel de les Dos Valires i 

de la Tàpia de la qual no disposàvem fins a la data, 

seguint les recomanacions de l’Associació Mundial 

de la Carretera, que li he esmentat. 

En definitiva, mentre que des de l’any 2005 al 2011 

es pagaven 141.600 euros per un contracte que no 

incloïa l’explotació i manteniment dels túnels de 

Ràdio Andorra.... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant si us plau.... 

El Sr. Xavier Espot: 

....les Dos Valires i la Tàpia, -acabo Sr. síndic-, i que 

abastava només dos kilòmetres de túnels, a hores 

d’ara se’n paguen 190.819,76 per un total de 9 

kilòmetres de túnels, tal com m’he referit 

anteriorment. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé abans de res, la meva intervenció, jo voldria 

deixar clar que el nostre grup parlamentari 

evidentment no té cap mena de....., no anem en 

contra evidentment de la UTE perquè entenem que 

la UTE doncs està dins del mercat, i el que busca és 

els millors contractes possibles amb les millors 

condicions. 

Dit això, amb el que jo em centraria és amb 

l’actuació del Govern. Recordo doncs, que el 

contracte que s’acaba de publicar al BOPA són 

191.000, perdó sí 191.000 euros mensuals, que això 

ve a ser durant aquest any 2013, 1.300.000 euros i 

des del 2014 fins al 2019 que es completi el 

contracte doncs seran 13,8 milions d’euros. El que 

fan del total del contracte de 15 milions d’euros. 

Tenim en compte de què quan estem parlant 

d’aquestes quantitats que realment són molt 

importants és evident que hem de tenir en compte si 

l’Administració això ho pot assumir. Vostè m’està 

parlant de 35 persones. 35 persones dins de 

l’Administració amb els salaris que poden percebre 

les persones que estan al COEX és evident que és 

molt molt molt inferior al que estem pagant entre 

tots, i que arriba recordo als 190.000 euros. 

Bàsicament perquè amb 190.000 euros pots 

contractar 95 persones amb un salari mig de 2.000 

euros. 

Però de totes maneres el que m’ha deixat molt 

preocupat el Sr. ministre, és que de tots els 

contractes ha fet un breu històric, i de tots els 

contractes que ha mencionat no n’hi ha ni un que 

coincideixi amb els del BOPA, amb els que estan 

publicats al BOPA.  

Jo si li sembla bé, faré un repàs dels edictes publicats 

al BOPA, i d’aquesta manera entendrem quina ha 

sigut l’històric d’aquestes adjudicacions. 

El primer edicte que es troba és al 2007, que el que 

dóna és que, el que es publica és que es fa una 

adjudicació directa per 23.000 euros al mes, 

concretament pels treballs de manteniment i 

explotació de la xarxa de carrils prioritaris multi ús 

en el tram de Sant Julià de Lòria i Andorra la Vella i 

Escaldes-Engordany. Per tant, aquests 22.000 euros 

al mes són la primera constància que es té d’un 

contracte amb aquesta UTE per l’explotació, pel 

manteniment d’un sector de la nostra xarxa viària. 

Al 2010 és un contracte adjudicació directa per a 3 

anys. Al 2010 es renova per un any aquest contracte 

però es manté amb 23.000 euros al mes. Resulta que 

el 29 de juny del 2011 el contracte passa de 23.000 

euros al mes a 113.279 euros al mes. Adjudicació 

directa, i recordo que el Govern de DA ja estava 

plenament operatiu. Els següents edictes que podem 

localitzar tots plegats al BOPA parlen del 27 de juny 
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del 2012 en el qual s’amplia 22.000 euros al 

contracte i ja estem parlant de 135.000 o 

pràcticament 136.000 euros al mes. També 

adjudicació directa. 

De totes maneres la sorpresa ve perquè un mes 

després es fa un altre edicte al BOPA, es publica en 

el qual s’informa que s’ha fet una nova adjudicació 

directa per 45.801,60 euros al mes per al 

manteniment del túnel dels Dos Valires. Per tant, 

estem parlant que en aquest moment, en el mes 

d’agost del 2012 ja estem parlant de 180.000 euros al 

mes. Si seguim el BOPA, els nous edictes que surten 

publicats són els del mes de febrer del 2013, en el 

qual es mantenen les dos adjudicacions, que en 

aquest cas serien ampliacions de contracte directes, 

un de 136.000 i l’altre de 46.000. Per tant, en el mes 

de febrer d’aquest any estem parlant d’un contracte 

de 182.608,05 en total. I vostès treuen un edicte, un 

concurs nacional i s’adjudica per 190.819,76 euros, 

que curiosament com que té l’IGI inclòs estaríem 

parlant de la mateixa quantitat que hi havia abans 

més l’IGI. Per tant han mantingut el preu que hi 

havia en els contractes anteriors. Cosa que sorprèn 

perquè el ministre de Finances en roda de premsa, -

lamento que no hi sigui avui-, però el ministre de 

Finances en roda de premsa estava la mar de content 

perquè havia renegociat el contracte a la baixa d’una 

manera espectacular. Per tant, hem de tenir en 

compte doncs que aquestes quantitats es poden 

seguir al BOPA i són les que hi ha publicades. 

Per tant, a mi no em convenç que aquestes 

quantitats que estarem pagant d’aquí fins al 2009 no 

es puguin assumir des de l’Administració. Entenc 

que 22.000 euros inicials sí que tenia una certa 

lògica que es pogués externalitzar. Aquestes 

quantitats jo penso que calia una reflexió molt més 

extensa i ara amb motiu de les preguntes que faré a 

posteriori, demanaré més informació per intentar 

aclarir alguna de les incògnites que tinc. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot: 

Sí gràcies Sr. síndic. 

Miri Sr. Rios, estic realment bastant sorprès per la 

seva rèplica. En primer lloc, venint d’una persona 

doncs que ha treballat a l’Administració, vostè sap 

perfectament que aquestes 35 persones amb la 

formació universitària que requereixen i que crec 

que li he detallat, un per un, i amb l’elevat 

component tecnològic que suposa la seva feina, 

vostè sap perfectament que no les tenim dins de 

l’Administració. I vostès són el primers que diuen 

que totes les persones que tenim dins de 

l’Administració les tenim ben empleades i 

aprofitades. Doncs, per tant, si s’estan dedicant a la 

seva feina el que no podem fer es dedicar-se a 

aquesta altra feina. 

Pel que respecta a la seva segona part de la rèplica en 

què s’ha referit doncs a dades que vostè ha extret del 

BOPA, francament em dóna la sensació que vostè 

està confós. És a dir, jo he intentat resumir-ho de la 

forma més fidedigna possible, però resumir-ho per no 

cansar aquesta Cambra. Però si vol, li repasso des del 

principi tots i cadascun dels contractes, és a dir no 

em parli d’una xifra de 22.000 euros al principi per 

arribar a una xifra de 190.000 euros al principi, 

perquè no és així, primer. I a banda d’això tots els 

treballs i serveis que s’han anat ampliant i que s’han 

anat afegint durant tots aquests anys són molt més 

importants. Llavors si vol, li faig el repàs des del 

principi i a veure si ens posem d’acord. 

Repassant els contractes anteriors, el primer 

contracte que es va signar va ser el d’instal·lació i 

manteniment dels equipaments de control del túnel 

del Pont Pla i de gestió del trànsit de la xarxa viària 

exterior d’influència, projecte, execució i explotació 

del centre de control de túnels i manteniment de les 

instal·lacions existents. L’adjudicatari d’aquest 

concurs va ser la UTE CEVALLS-LOCUBSA-CISA 

EMTE que va subcontractar a AERCO. Aquest 

contracte va durar del 30 de juny del 2005 al 30 de 

juny del 2011. I l’import d’aquest contracte era 

118.656,66 euros mensuals. Per tant, no em parli de 

22.000 euros. Els 22.000 euros als quals es refereix 

vostè és un altre concurs que també va finalitzar al 

30 de juny del 2011, respecte a l’adjudicatari del qual 

va ser AERCO i que es referia només i de forma 

exclusiva al manteniment i explotació de la xarxa de 

carrils prioritaris multi ús. I si sumem l’un i l’altre 

arribem a la xifra que jo li he facilitat per resumir-ho 

al principi, que eren 141.600 euros mensuals.  

Posteriorment, de l’1 de juliol del 2011 al 30 de juny 

del 2012 es va fer una adjudicació directa de 

l’explotació i manteniment del Centre Nacional de 

Trànsit, dels túnels del Pont Pla, la Pedrera i Sant 

Antoni, xarxa semafòrica, elements ITS i del carril 

prioritari multi ús. I a més a més, també es va fer 

aquesta altra ampliació que li he referit 

anteriorment, de l’explotació i manteniment del 

Centre Nacional de Trànsit, dels túnels del Pont Pla, 

la Pedrera i Sant Antoni, xarxa semafòrica, elements 

ITS, carril prioritari multi ús i ampliació. És a dir, el 

que li he referit just abans i ampliació de l’abast del 

contracte en relació al servei d’explotació i 
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manteniment del Centre Nacional de Trànsit, 

l’explotació del túnel de les Dos Valires i el 

manteniment dels túnels de Ràdio Andorra i de la 

Tàpia. Perquè es va donar la casualitat que durant 

aquest termini i trobant-se vigent el contracte es van 

inaugurar aquests túnels..... 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre.....Sr. ministre, és que hauríeu d’anar 

acabant.... 

El Sr. Xavier Espot: 

....sí aquests dos contractes, si vostè els suma...... 

El Sr. síndic general: 

....Sr. ministre si em permet, potser en el torn de les 

repreguntes podrien..... 

El Sr. Xavier Espot: 

...sí estic acabant.... 

Aquests dos contractes si vostè els suma, i suma 

també el contracte de manteniment del túnel dels 

Dos Valires sumen 181.734,78 euros, i en el nou 

contracte són 190.819,76, per tant les xifres són les 

que jo li he facilitat al principi. Partim des de l’any 

2005 d’una xifra de 141.600 euros sumant els dos 

contractes que li he dit, i arribem a una xifra de 

190.819,76 euros, el 2005, li reitero, 2 kilòmetres de 

túnels per mantenir i explotar i actualment nou 

kilòmetres de túnels per mantenir i explotar. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Entrem en el temps de les repreguntes. 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios: 

Bé, el motiu d’aquesta pregunta, a banda que estem 

parlant de dades totalment desorbitades i que 

s’hauria d’analitzar ben bé què és el que contenen. 

No, no riguin no sé quina gràcia els hi fa, jo pagar 

200.000 euros al mes d’aquí fins al 2009, doncs la 

veritat ens ho hem de mirar bé, eh! perdó 2019. Ens 

ho hem de mirar bé perquè són 15 milions d’euros. 

El motiu de la meva pregunta és perquè amb 

aquestes quantitats tan enormes a vegades ens hem 

de fer la pregunta, vostè diu: “no és que 

l’Administració no pot créixer més”. Bé no pot 

créixer més si realment externalitzar un servei com 

aquest ens surt més car. Si vostè em parla que 

aquesta UTE té 35 persones, i jo abans ja li he fet el 

càlcul, 35 persones a 2.000 euros són 70.000 euros. 

Fins a 190 en tenim de temps eh! Vull dir tenim 

recorregut a fer, i és evident que estic fent números 

grossos, i que hauríem d’afinar molt més. Però em 

refereixo que davant d’unes quantitats, d’unes xifres 

tan importants penso que s’hauria d’haver fet un 

estudi de viabilitat, si nosaltres amb totes les 

persones que tenim a dins del COEX, a dins 

d’Ordenament Territorial i altres ministeris podíem 

assumir aquesta ampliació, total perquè al final 

paguem menys, paguem menys a les persones, als 

ciutadans d’Andorra.  

Llavors la meva pregunta és......., perquè revisant els 

conceptes que vostè m’explica, no arribo a entendre 

quina diferència hi ha entre explotació i 

manteniment? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot: 

Sí Sr. Rios, és que no és només....potser no m’he 

explicat prou bé, no és només la contractació 

d’aquestes 35 persones, que no són persones que es 

contracten amb salari mínim, eh! Fins i tot si les 

volguéssim contractar directament des de 

l’Administració, si vol ja li donaré accés al plec de 

bases amb tots els requeriments i les condicions del 

concurs que es va adjudicar, és a dir, l’empresa o la 

UTE a la qual s’ha adjudicat aquest concurs no 

només ha de posar a disposició tota aquesta gent, 

també es compromet a fer tota una sèrie de 

reparacions gratuïtes. A partir d’un determinat 

import se’n fa càrrec Govern, però vull dir són tota 

una sèrie..., és a dir no és només posar personal a 

disposició de l’Administració sinó que a més a més és 

prestar tota una sèrie de treballs i serveis que això 

també suposen un estalvi per al Govern. Vostè 

comprendrà que abans d’adjudicar aquest concurs i 

elaborar el plec de bases des de l’Àrea de Mobilitat 

amb una empresa consultora externa a més a més, es 

va fer un estudi acuradíssim de si realment això 

sortia a compte o no. Eh, vostès comprendran que si 

nosaltres...., és a dir de ganes de gastar diners per 

gastar diners no en tenim. Jo ho entenc que és un 

import important però vostè quina alternativa 

m’ofereix? És a dir si tenim uns túnels que hem 

d’explotar i mantenir ja els tenim i els hem 

d’explotar i els hem de mantenir, bé ho hem de fer 

d’alguna manera. Evidentment que això té un cost 

elevat però vull dir, del que es tracta és de veure si el 
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cost que ens suposa, és a dir l’adjudicació d’aquest 

concurs és inferior al que ens costaria en cas contrari 

amb la solució que vostè proposa i això li ben puc 

assegurar que és així. 

Gràcies Sr. síndic.  

Potser no he contestat la pregunta. Clar una cosa és 

l’explotació, és que clar no sé com, no sé com......., 

una cosa és mantenir el túnel, és a dir fer les 

reparacions doncs en el cas doncs que es fongui una 

llum, substituir-la i l’altra cosa és explotar-la. 

L’explotació és diguem-ho, és la gestió i el control 

del funcionament del túnel, que això òbviament 

també és una feina que està subcontractada i de la 

qual no ens n’encarreguem nosaltres. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna repregunta..... 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios: 

No bàsicament la diferència entre explotació i 

manteniment, li demanava perquè un dels 

contractes, el de 136.000 euros, el mes de febrer 

contempla l’explotació del túnel de les Dues Valires, 

dels dos, -perdó és que és complicat això-, de les Dos 

Valires. En canvi, el de 46.000 euros és 

manteniment del túnel de les Dos Valires. És a dir, 

semblaria ser que per una raó o per una altra no s’ha 

unificat l’adjudicació en aquest cas, i mira aprofito 

per demanar-li: com és que s’han mantingut aquestes 

dues adjudicacions? Perquè realment, és realment 

estrany que no s’hagin unificat. Una és l’explotació 

del túnel de les Dos Valires i l’altra és el 

manteniment del túnel de les Dos Valires. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot: 

Crec que ho té malentès. És a dir en mèrits del 

contracte que acabem de firmar ara com a 

conseqüència de la darrera adjudicació, és tot 

conjunt. És a dir, és una única feina conjunta. Era 

anteriorment perquè això va coincidir diguem amb la 

inauguració del túnel dels Dos Valires, i el 

manteniment durant el primer any estava en 

garantia, per dir-ho d’alguna forma. Llavors no havia 

de fer l’objecte d’una contractació per part de 

l’Administració. Compte tingut que després es va 

escolar un any i encara estàvem en tràmits 

d’elaboració d’aquest plec de bases per procedir a la 

nova adjudicació, és per aquest motiu que es va 

haver d’afegir el manteniment del túnel dels Dos 

Valires, que en principi era una feina que feia, no 

AERCO; que feia diguem l’empresa que va construir 

el túnel durant el primer any, durant aquest període 

diguem de garantia per dir-ho entre cometes. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta.... 

Sr. David Rios. 

El Sr. David Rios: 

Sí la darrera pregunta. 

El 8 de maig d’aquest any vau convocar el concurs 

públic nacional per tal d’adjudicar tots aquests 

treballs de manteniment, explotació, etc. 

M’agradaria que el ministre ens respongués que 

quina és la probabilitat que una empresa que fa sis 

anys que està desenvolupant tot aquest projecte, 

guanyi el concurs? I quina és la probabilitat que una 

empresa externa pugui arribar a guanyar aquest 

concurs després que hi hagi una altra que hagi 

desplegat tot aquest projecte durant sis anys? 

Moltes gràcies. I a més a més, adjudicacions 

directíssimes. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot: 

Gràcies Sr. síndic. 

No sé que vol dir “adjudicacions directíssimes”, m’ho 

haurà de precisar. En qualsevol cas ara no s’ha 

procedit a una adjudicació directa, s’ha procedit a 

una adjudicació després d’un concurs. És que no he 

entès la......, si no li sap greu tornar-me a formular la 

seva pregunta inicial perquè l’última part doncs crec 

que és millor que en prescindim. Si em fa la pregunta 

inicial, realment li dic seriosament, no l’he entès. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Rios. 

El Sr. David Rios: 

Quina és la probabilitat de què després de 

desenvolupar un projecte des de l’inici pràcticament 

fins al final, una única empresa a la qual se li han 

adjudicat pràcticament tots els treballs de manera 

directa, no guanyi aquest concurs? 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot: 

L’únic criteri per guanyar un concurs és el que 

presenta la millor oferta. Bàsicament és això. No sé 

què més vol que li digui! Tenint en compte, no em 

dirigiré en defensor d’AERCO, però vull dir AERCO 

quan se li va adjudicar per primera vegada 

l’explotació i manteniment dels túnels i del 

CENATRA es va fer sota la modalitat del concurs. 

No sé què més vol que li digui?  

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Si no hi ha més repreguntes, passaríem a la cinquena 

de les preguntes presentades: 

5. Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Rosa Gili Casals, 

consellera general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 28 de 

maig del 2013, relativa a la situació del Futbol 

Club Andorra. 

Fou registrada amb el número 426 i s’ha publicat en 

el Butlletí núm. 27/2013 del 28 de maig. 

Exposa la pregunta la Sra. Rosa Gili Casals. 

La Sra. Rosa Gili: 

Gràcies Sr. síndic. 

Aquests darrers dies hem viscut amb preocupació el 

serial sobre la crisi institucional i econòmica que ha 

viscut una entitat esportiva històrica com és el 

Futbol Club Andorra. Aquest cas ha posat de 

manifest que no existeixen els suficients mecanismes 

per controlar la bona gestió i l’ús dels diners públics 

que reben les entitats. 

Vist l’exposat, pregunto: 

Ens pot explicar Govern quina és la situació del 

Futbol Club Andorra i quines pràctiques du a terme 

Govern per assegurar-se del bon funcionament de les 

entitats esportives? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Té la paraula el Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Com molt bé diu la Sra. consellera, el Futbol Club 

Andorra és una entitat històrica, l’entitat esportiva 

més antiga d’Andorra. I no és cap secret que està en 

uns moments econòmicament molt complicats. En 

els propers dies, -em sembla que ho he de dir-, em 

reuniré amb la junta de l’entitat per veure si hi ha 

possibilitats, si hi ha possibilitats perquè és 

verdaderament un referent dins de l’esport nacional. 

Ja en feia referència la Sra. consellera, doncs com 

una entitat històrica, veure la possibilitat de poder 

salvar el club que, repeteixo, està en una situació 

econòmica molt difícil i està patint també, 

malauradament un desprestigi institucional molt 

important. 

En resposta a la segona part de la seva pregunta: El 

Govern ha donat les subvencions a les entitats 

esportives seguint el que marca el reglament del pla 

d’ajudes i seguint també el mateix, - cap altre-, el 

mateix procediment que van seguir els governs 

anteriors, inclòs el seu. Inclòs el seu, i quan dic el seu 

vol dir tots, perquè aquestes referències, em 

permetrà, el govern de DA, el govern de PS, en tot 

cas del PS jo no ho faré, els governs són el Govern 

d’Andorra. 

Cal tenir en compte que les temporades de les 

entitats, a més a més, no coincideixen amb els anys 

naturals. I el que el reglament busca, és garantir que 

al finalitzar una temporada, les entitats hagin 

presentat el seu estat de comptes d’aquella 

temporada: Per això s’exigeix, i sempre s’ha fet així, 

que abans del 31 de juliol es presentin els estats 

financers d’aquell any fins al 30 de juny i que s’hagi 

també presentat també doncs el tancament de 

comptes de l’any anterior. 

Podem entrar, Sra. consellera, en més detalls més 

endavant, si vostè vol, però l’actuació del Govern no 
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s’aparta del que diu el reglament, el reglament de pla 

d’ajudes que li mencionava. Ara bé, a mi em sembla 

rellevant, aquest Govern com els anteriors actuen en 

la presumpció, n’estic segur com els anteriors, de 

bona fe, i si hi hagués hagut alguna irregularitat 

difícilment es pot saber, si no es fan auditories, en 

tornaré a parlar segurament en la rèplica, vist que he 

de complir el que marca el Reglament a nivell de 

temps. Però també estic segur que estem davant 

sobretot, i això és molt important, estem davant 

d’una excepció, i que la majoria, -n’estic segur, sinó 

la totalitat-, d’entitats i federacions, i cal dir-ho avui 

al Consell General, compleixen amb tot rigor amb les 

seves obligacions, amb tota l’ètica i la transparència, 

i els vull saludar. 

Moltes gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. consellera. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí gràcies Sr. síndic. 

La situació del futbol a Andorra ha estat notícia 

aquests dies i no precisament pels seus resultats 

esportius. 

Tot comença amb la renúncia del director gerent del 

club a participar en la fase d’ascens a la primera 

divisió espanyola de futbol sala per problemes 

econòmics. Després ens assabentem dels problemes 

del club per pagar les nòmines dels jugadors de l’abril 

i del maig i es fa públic el forat econòmic de 350.000 

euros. 

Amb la protesta dels jugadors esclata doncs un 

lamentable episodi de mala gestió en el millor dels 

casos o de malversació dels recursos en el pitjor amb 

un dels clubs més històrics del país. 

Com que el club rep subvencions estatals, el Govern 

s’ha acabat involucrant en aquest afer. Celebrem la 

intervenció obligatòria per part de l’executiu, però el 

que ens demanem ara és si no s’havia d’haver 

reaccionat una mica abans. 

Efectivament, el malestar no és nou. El passat mes de 

gener, els jugadors del Futbol Club Andorra ja 

avisaven que les coses no rutllaven, notificant que 

tenien problemes per cobrar els seus salaris. Tot i 

així, el passat sis de març, Govern atorgava una 

subvenció de 265.860 euros al Futbol Club Andorra. 

El tema dels dines és greu, molt greu, ja que el forat 

econòmic és molt elevat, però aquest no és l’únic 

tema escandalós. De manera simultània ens 

assabentàvem també, que alguns dels jugadors 

estrangers, tot i ser coneguts mediàticament per les 

seves prestacions esportives estaven de manera 

irregular al país, sense permís de residència i treball 

ni assegurança mèdica. I això sobta, i molt. I més 

encara quan el Ministeri d’Interior els expulsa com si 

fossin vulgars delinqüents. 

Srs. de Govern, ens preocupa la imatge que 

s’emportaran aquests nois del nostre país.  

Quina publicitat ens faran vist el tracte que se’ls hi 

ha atorgat? 

No s’oblidin que l’esport també construeix marca de 

país i, en aquest cas, s’ha fet un mal favor a la imatge 

exterior d’Andorra. 

La situació del Futbol Club Andorra posa de 

manifest que cal més control per part del Govern 

envers totes aquestes entitats que reben ajudes 

públiques. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, simplement ja, per començar pel final, el Govern 

d’Andorra el que no foragita a ningú, ni fa fora a 

ningú sense complir la llei. 

Dit això no cal que digui a les senyores i senyors que 

aquest és un tema extremadament sensible i a més 

va haver-hi, -i vostès ho saben-, a iniciativa del 

Govern una demanda a la Fiscalia i que, per tant, en 

aquests moments està en un procés d’instrucció 

judicial sota la tutela d’una batlle i, per tant, també 

decretat el secret de sumari. 

Però, doncs no comptin amb mi per anar més lluny 

amb segons quines declaracions de segons quines 

quanties perquè tant vostè com jo i tots els que 

estem aquí entenem ben bé les paraules del Sr. 

Montesquiu i el que vol dir la separació de poders. 

Ara bé, el que sí pot contestar el cap de Govern és 

en referència a la segona part de la seva pregunta i 

potser donar una mica més d’aclariments, no? 

En efecte, el reglament per la concessió i control de 

les subvencions públiques dóna la potestat al Govern 

de fer auditories aleatòries a aquelles entitats que 

reben subvencions públiques... i ho dic així de clar! 

Des del 2007 no s’ha fet cap auditoria a cap 

federació ni a cap entitat... des del 2007, inclòs el 

Govern que encapçalo, inclòs el Govern que vostè 

recolzava... inclòs, fins el 2007. 

I aquí torno a repetir que tot i no haver ajustat..., no 

haver-nos ajustat, tot i haver-nos ajustat a les lleis 
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d’ordenament durant aquests darrers anys, no hi ha 

hagut prou control ni d’aquest Govern ni dels 

anteriors, i en tenim d’extreure conseqüències. 

Caldrà obrir doncs, penso jo, una reflexió en la que 

es mantindrà informada també la Comissió d’Esports 

d’aquesta Cambra, sobre la conveniència de 

modificar la regulació vigent. No, de cap de les 

maneres per estendre l’ombra de la sospita sobre 

totes les entitats ni tampoc per imposar més 

càrregues a aquelles, -ho he dit abans anteriorment-, 

federacions i entitats esportives que fan la seva gestió 

de forma extremadament rigorosa i els torno a 

saludar. No per fer això sinó per garantir un major 

control de les subvencions públiques. 

Per exemple Sra. consellera, -i és una qüestió de 

reflexionar-hi, perquè és veritat que estem parlant de 

diners públics. El Departament d’Esports està 

treballant en una modificació de la Llei d’esports que 

inclourà un codi de bon govern que les entitats 

hauran de complir per poder tenir accés doncs, a 

subvencions i a ajudes públiques. Igualment estem 

disposats, -i penso que és una reflexió interessant 

però no ho dono per fet, estem en un moment de 

reflexionar-ho perquè ha passat el que ha passat i no 

aniré més lluny-, estem igualment disposats a 

estudiar altres mesures i penso, per exemple Sra. 

consellera, en obligar, -que algunes ja ho fan, que 

algunes ja ho fan, sobretot les entitats que reben més 

diners, que ja ho fan i em consta que ho fan-, però 

potser obligat per llei és una possibilitat, aquelles 

entitats que reben subvencions de les més quantioses 

realitzen una auditoria externa dels seus comptes 

sense perjudici, evidentment, -i ja acabo Sr. síndic-, 

del que és la nostra obligació també legal de fer les 

auditories. 

Doncs, són reflexions que cal analitzar més 

acuradament, però l’important és que d’aquesta 

situació malaurada, -i empraré solament aquesta 

paraula “malaurada”-, també en tinc d’extreure, -i en 

això estic d’acord amb vostè Sra. consellera-, sense 

fer més passió de la necessària perquè aquí en 

aquesta Cambra el que també ens hi juguem és la 

imatge d’Andorra, és d’extreure les conclusions 

escaients. Jo com a cap de Govern les tinc d’extreure 

perquè em toca tutelar el Govern d’Andorra i en tot 

cas el que no faré de cap de les maneres és mirar al 

passat si es feia o no es feia, però és veritat que des 

del 2007 doncs, no s’havia fet cap classe d’auditoria i 

per tant això és un sistema que tenim de recuperar 

més enllà d’aquestes reflexions que li acabo de 

mencionar. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. consellera, per les repreguntes. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí, moltes gràcies. 

A veure, que és un tema molt sensible, evidentment, 

i jo de totes maneres no tinc cap intenció d’entrar en 

temes personals referent a persones. 

Sobre el tema de les auditories, dir que el Sr. cap de 

Govern ens diu que des del 2007 no se n’ha fet cap 

ni una... Jo més que res el que em sobta és això, no? 

Havent sentit a la premsa i jo li he parlat del mes de 

gener però em sembla que ja durava d’abans, ja hi 

havia altres indicis de malestar, com és que el 

Govern no en va fer una d’auditoria ja no aleatòria 

sinó dirigida en aquest club? 

Com que el Sr. cap de Govern ens ha dit que no... 

Bé, doncs jo el que voldria saber és ja que el 

reglament de les ajudes a l’esport diu que 

normalment han de presentar els seus comptes, -ens 

ho ha explicat abans el Sr. cap de Govern-, jo voldria 

saber si aquest club ho va fer, -de lliurar els comptes 

d’aquest any? I si es va verificar, -hi ha auditoria, o 

no, però ja a nivell de la Secretaria d’Esports-, si es 

van verificar aquests comptes abans d’atorgar la 

subvenció? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Quan dic això em sembla que és una demostració de 

transparència, i li diré que no s’havia fet cap classe 

d’auditoria des del 2007. També hi feia referència 

anteriorment, i em sembla que els que han ocupat 

càrrecs de responsabilitat i alta responsabilitat 

m’entendran igual que vostè o potser millor que 

vostè. 

És difícil si no es fa una auditoria per vertaderament 

saber el que pot passar perquè s’entén que les 

factures que es porten, un vol entendre que es 

porten dins de la bona fe dins del rigor com passa en 

la majoria de les federacions. 

No sé si amb això li he contestat. 

En la segona part de la seva pregunta per 

complimentar, doncs, el Reglament també del 
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Consell, li diré que, i li he dit abans, que el 

reglament d’ajudes és el que és, tots els controls es 

van fer i a més i ha un control a posteriori per donar 

la segona part de la subvenció que vertaderament 

vist el que vam detectar, -i no aniré més lluny perquè 

estem sota secret de sumari en un afer tan sensible 

com aquest-, doncs, no es va donar la subvenció. 

Els mecanismes es van fer bé, altra cosa que 

suposades, o no, irregularitats es van detectar, es van 

detectar pel Govern i, en tot cas, per una qüestió de 

prudència ho vam ficar en mans del qui ho havia de 

ficar perquè enteníem que era la nostra 

responsabilitat, malauradament. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies 

Alguna altra repregunta? 

Sra. consellera. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

A veure, el Sr. cap de Govern ja ens ha dit que no 

s’havia fet cap auditoria des del 2007. Vull creure, -

el que em diu el cap de Govern-, que tampoc se’n 

van fer durant els dos anys del govern 

socialdemòcrata. 

Ara bé, amb això no es justifica el per què no es va 

fer si se sentien que hi havia problemes. Per què no 

es demana en aquell moment? I jo ja el crec, si diu 

que fa falta una auditoria, doncs, facin-la i ja està, 

no? 

I aquí voldria arribar una mica... S’ha esmentat que 

estan treballant en una nova regulació i llavors jo li 

voldria demanar si en aquesta nova regulació té el 

Govern previst de tenir en compte que totes aquelles 

entitats que presentin comptes amb dèficits o deutes, 

si se’ls penalitzarà de cara a obtenir una altra 

subvenció? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern: 

No funciona, Sra. consellera, ben bé així això, eh? 

No funciona ben bé així, i cada federació és un món. 

Si vostè tingués, i algun dia segurament ja arribarà i 

en tot cas li desitjo, si vostè té aquesta vocació i té 

un domini d’esports veurà que no funciona ben bé 

així. Seria molt llarg d’explicar com funciona. 

El que sí que li puc dir és el que penso i és que aquí 

no hi ha hagut una abdicació del Govern, els 

procediments i l’anterior govern també es van fer bé, 

com aquest. El que... -i li dic amb tota cortesia-, si 

haguéssim tingut sospites evidentment hauríem 

demanat una auditoria; no les teníem, de seguida les 

vam tenir i hem fet el que he mencionat 

anteriorment i que no penso tornar a repetir. 

Per tant, l’important és extreure’n conclusions, no de 

fer que les subvencions siguin menors perquè pot 

passar que hi hagi moments que hi hagi federacions 

que puguin tenir tresoreria i en demanin menys, i 

contràriament; i això, ha passat, el que passa és que 

evidentment el que ha d’haver-hi és un control 

major a nivell de les auditories que tenim l’obligació 

també i la potestat de poder fer que no s’han fet i, a 

més, per millor control, -a mi em sembla important-, 

s’està analitzant -ho he dit abans- la possibilitat 

sobretot... perquè vostè entendrà que a nivell 

d’esports hi ha tota classe de subvencions i hi ha 

subvencions que no farem una auditoria quan es 

donen 1.000 euros, per dir-ho així. Ara, hi ha 

subvencions d’una certa quantitat que penso que 

potser podríem reflexionar i, en tot cas, aquests 

plantejaments els farem extensius amb millors 

reflexions de la Cambra també i dels consellers, però 

em sembla que els mitjans de control, una: s’han 

d’activar millor i, dos: també li parlaré d’una cosa 

que no és menor: d’un codi de bona conducta ètica, 

-del qual se’n parla també a nivell polític. S’ha de 

parlar des d’un punt de vista de la societat en 

general. 

Però, a més a més, permeti’m Sr. síndic que acabi 

així, perquè a mi em sembla rellevant, de veritat, 

això vull pensar, n’estic gairebé segur i quasi bé 

ficaria la mà al foc que això és una excepció, -i ja 

veurem el que determina la justícia-, i vull celebrar 

una vegada més la gran feina que fan les federacions 

perquè és admirable perquè a mi que m’agrada 

l’esport com a vostè, ja ho ha demostrat més d’una 

vegada en aquesta Cambra, i sé la gran feina que fan. 

Moltes gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta? 

Sra. Rosa Gili. 

La Sra. Rosa Gili:   

Gràcies Sr. síndic. 
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A veure, aquests dies, justament a través de la 

premsa, ens hem assabentat, no únicament, el que 

deia una mica la meva rèplica, doncs, de problemes 

econòmics sinó que també hi havia jugadors que 

estaven de manera il·legal al país, i fins i tot he 

arribat a llegir... bé això no sé, ens ho confirmarà 

potser el Sr. cap de Govern que fins i tot se’ls hauria 

parat a la Duana a alguns d’aquests jugadors i que 

Govern n’hauria tingut constància. 

Això d’una part, voldria saber... bé, voldria que el Sr. 

cap de Govern ens confirmi això, si realment això és 

veritat. I de la mateixa manera que també diuen 

que.. bé ha sortit ara que estaven il·legals quant a la 

seva situació en el país, també sembla ser que ho 

estaven en relació a la seguretat social. 

He sentit... bé he trobat declaracions fins i tot dient 

que a nivell de la CASS, doncs, hi haurien jugadors 

no declarats i alguns declarats, però que durant un 

període de temps no ho haurien estat. 

Llavors jo aquí també voldria demanar de la mateixa 

manera, si vistes aquestes declaracions, si Govern en 

tenia constància d’aquesta situació irregular de cara 

a immigració i de cara a la seguretat social? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sra. consellera, tornem a estar una mica en el 

mateix. Tan bon punt el Govern va tenir 

coneixement que hi havia jugadors del Futbol Club 

Andorra en situació d’immigració irregular, va 

procedir a l’expulsió d’aquestes persones. Però dins 

de la Llei. 

Suposem que es tractava de persones que no 

arribaven, a demés dic suposem, perquè faig la 

menció doncs, que tot això està en secret de sumari i 

he de tenir una certa cautela, no una certa sinó una 

cautela certa. No arribaven, entenc jo, a cobrar el 

salari mínim, i per aquest motiu no es podia 

regularitzar la seva situació. 

Però si la pregunta, siguem clars Sra. consellera, si la 

pregunta és si es podria haver detectat abans, cal dir 

que abans que esclatés la polèmica al tomb del 

Futbol Club Andorra, aquesta que s’ha mediatitzat, 

el Ministeri d’Interior, també es bo de saber-ho, ja 

havia obert un expedient per un cas d’irregularitats 

en un dels seus jugadors. 

Hauria estat, em pot demanar. Miri, ja li avanço les 

preguntes. Hauria estat desitjable conèixer tot això 

abans? Sí. Això també ens demostra, però no per 

aquest tema en particular, sinó en general. A nivell 

d’immigració ja li vaig a contestar allò de la seguretat 

social, que si s’han de fer més inspeccions es faran, i 

si alguna cosa ha fallat doncs, s’haurà de mirar de 

solucionar-ho. Però això no voldrà dir que el 

Ministeri d’Interior no va fer la seva feina, perquè 

més enllà de quan es va... diguéssim esclatar aquest 

assumpte ja s’havia fet, doncs, una intervenció des 

del Ministeri de Justícia. I pel que fa referència a la 

seguretat social, en això hi estarem d’acord. Aquí 

seré bastant més prudent, m’entendrà, bastant més 

prudent, és veritat que, em costa, i no aniré més 

lluny, que hi havien jugadors que no cotitzaven el 

que cobraven en la seguretat social. 

Però també li vull dir per una qüestió que és qüestió 

de fer pedagogia, que en això no se n’hauria de fer, 

perquè és una obligació legal i ja està, que hi ha 

hagut vist l’entrada en vigor dels nous impostos, 

doncs, també s’ha fet alguna formació dirigida a les 

entitats esportives per informar-los, doncs, del 

compliment de les noves obligacions fiscals, però 

també per aprofitar per recordar-los i vàries vegades 

les seves obligacions comptables i també les seves 

obligacions envers la seguretat social, immigració i 

etcètera. 

Per tant, d’això se n’ha d’extreure vàries lliçons, una 

la que feia referència a l’origen de la seva primera 

pregunta i s’haurà de fer reflexions. No per mirar de 

fiscalitzar de forma indeguda a entitats de forma 

automàtica, doncs, s’hauran de fer reflexions sobre el 

control de subvencions públiques, no únicament 

esportives. I després hi ha una cosa que és una 

evidència, i és que tot i que el Ministeri d’Interior ha 

fet la seva feina quan ha tingut el coneixement, 

aquest Govern cada vegada que ha tingut el 

coneixement d’una irregularitat ha fet la seva feina 

com és la seva obligació legal. I prova està, és que 

malauradament així he començat jo la meva 

intervenció a la contesta a la seva primera pregunta. 

Malauradament ha hagut de fer el que ha hagut de 

fer perquè aquí a Andorra, i això també és un 

missatge molt important que regeix l’Estat de dret. 

Moltes gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna repregunta? 

Sra. Rosa Gili. 
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La Sra. Rosa Gili: 

Sí, gràcies. 

A veure, jo justament voldria evocar una mica la 

situació d’aquests nois que estaven treballant i jo 

entenc que estaven aquí de bona fe, perquè imagino 

que el fet d’estar jugant amb una entitat amb 

subvenció pública, jo crec que per ells no sé fins a 

quin punt tenien consciència si això era un delicte. I 

llavors jo el que voldria demanar al Govern, sabent 

que l’expulsió d’aquests jugadors probablement posa 

en entredit una mica la continuïtat esportiva dels 

clubs, perquè imagino que si estaven aquí era perquè 

tenien un cert nivell i eren necessaris a dins dels seus 

equips, jo voldria saber si abans d’expulsar-los el 

Govern es va plantejar alguna altra solució afegint a 

més a més que la solució aquesta d’expulsar-los 

malmet la imatge del país tal com ho he dit abans. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern: 

És que el sistema, vostè ho deu saber, el sistema 

d’expulsió no va així, dient l’expulsem. Tenen 48 

hores a demés per regularitzar la seva situació. Potser 

és un precepte que vostè no coneix, però per 

exemple era important, a més a més amb el gruix 

dels casos havien acabat gairebé la temporada. 

Havien acabat la temporada. Per tant, en aquell 

moment nosaltres havent-los donat aquesta 

oportunitat de poder regularitzar-se, i ells no tenint 

voluntat de regularitzar-se perquè havia acabat la 

temporada, la nostra opció penso que vostè 

l’entendrà i pugui pensar que també la compartirà, és 

que independentment que tothom ha de complir la 

legalitat en vigor, la nostra missió va ser esmerçar-

nos a buscar una situació, diguem-ho així, vist la 

precarietat que estaven vivint. 

I per tant, no penso que es pugui dir una cosa per 

una altra. És a dir, el que no es pot és aplicar dos 

patrons diferents. Li he explicat, hi ha una qüestió 

de transparència, de diners públics, hi ha una qüestió 

de complir la Llei, tant d’immigració com de la 

seguretat social. Quan es detecten s’utilitzen els 

mecanismes legals que marca cada una de les lleis 

que regeix aquests mecanismes legals. 

Però més enllà d’això a mi em sembla que no sé què 

hauria fet si vostè algun dia  té responsabilitats de 

Govern, però penso que el Govern va actuar amb... 

és així que ho va pensar el Govern d’Andorra. 

També per una qüestió una mica pel que diu, jo no 

diria ben bé pel fet que no sabia el que passava, això 

no és a mi a determinar-ho, però també per una 

qüestió, entre cometes, li dic amb tota la sensibilitat, 

des d’un punt de vista humà, vist les situacions que 

vivien va agafar la decisió, doncs, i també ho dic 

aquí, per si em vol fer una pregunta, tot i que tot 

això s’ha explicat i s’ha explicat abastament i amb 

tota transparència en el seu moment, i ho va explicar 

el ministre portaveu, doncs, es va agafar, el que li 

explicava abans, de la segona part de la subvenció 

una part que evidentment reclamarem al que ho 

haguem de reclamar, perquè són diners públics, 

doncs, per pagar els sous que es devien. 

Moltes gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Si no hi ha més repreguntes passem a la sisena de les 

preguntes presentades. 

6. Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Rosa Gili Casals, 

consellera general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 28 de 

maig del 2013, relativa al nombre d’aturats. 

Fou registrada amb el número 427, i s’ha publicat en 

el Butlletí núm. 27/2013, del 28 de maig. 

Exposa la pregunta la Sra. Rosa Gili Casals. 

La Sra. Rosa Gili: 

Gràcies Sr. síndic. 

Les darreres estadístiques públiques del Servei 

d’Ocupació situen en 1.185 el nombre d’aturats a 

Andorra, el que significa un record històric negatiu. 

Vistes aquestes alarmants estadístiques, pregunto: 

Ens pot explicar el Govern quines són les causes 

d’aquest increment de persones desocupades i quines 

mesures té previstes per a fer-hi front? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre, Sr. Xavier Espot teniu la paraula. 

El Sr. Xavier Espot: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sra. Gili, sense ànim de defugir la seva pregunta, 

respondré de forma breu a la mateixa, i 

concretament a la primera part, tenint en compte 
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que les causes de l’increment de l’atur al nostre país 

són prou conegudes i ja han estat àmpliament 

debatudes. En aquest sentit, aquestes causes només 

es poden cercar, i he tingut ocasió també de referir-

ho en contestar a la consellera Sra. Bonet, en la crisi 

econòmica mundial que, com a tal, ha colpejat 

durament els països europeus i, molt especialment, 

els països del nostre entorn geogràfic, respecte dels 

quals l’economia andorrana, basada majoritàriament 

en el sector dels serveis i turístic, és molt depenent. 

Si a aquest fet hi afegim la crisi immobiliària que 

tampoc és aliena al nostre país i que ha incidit de 

forma negativa en el sector de la construcció, això ha 

fet, doncs, que de forma progressiva, s’anessin 

perdent llocs de treball, com he dit, amb breus 

recuperacions en els períodes de màxima activitat 

econòmica. 

En qualsevol cas, interpreto que l’interès de la 

pregunta i rau sobretot en quines són les mesures 

endegades o que es preveu endegar per fer front a 

l’increment de l’atur, que crec que he detallat 

suficientment abans i que són moltes i diverses, de 

forma que crec que no, sobretot tenint en compte 

que ja és l’última pregunta, no cansaré aquesta 

Cambra tornant-les a esmentar, tot i que 

evidentment resto a la seva disposició per parlar-ne 

més àmpliament o fer-vos els aclariments que 

necessiteu en la dúplica o en les repreguntes. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. consellera. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí gràcies Sr. síndic. 

Bé sóc conscient que se n’ha parlat a l’altra pregunta 

però tot i així vull conservar el meu dret a rèplica, si 

ho permet el Sr. síndic i el Sr ministre. 

Bé doncs, quatre mesos després d’haver entrat a 

Govern, amb 400 desocupats inscrits al Servei 

d’Ocupació, el Govern Socialdemòcrata publicava el 

Decret 16/09/2009 que feia néixer la prestació per 

desocupació involuntària a Andorra. Nou mesos 

després es rebaixaven criteris per poder accedir a 

aquesta prestació. 

Més tard, es va modificar el Servei d’Ocupació per 

adaptar-lo a les noves funcions que se li havien 

atorgat i al juliol 2010, s’aprovava el reglament de 

foment de polítiques actives d’ocupació i es creava la 

Taula Permanent per a la formació en el Treball amb 

representació de Govern i de tots els agents socials. 

També, es van presentar projectes concrets en 

matèria ocupacional i de foment de la contractació 

com el decret 10/11/2010 pel foment de la 

contractació de treballadors provinents del sector de 

la construcció i sectors afins i a finals del 2010, 

s’aprovava també el reglament regulador del 

programa per al foment de l’ocupabilitat i la formació 

pràctica i teòrica en el si de l’empresa.  

Malauradament, en aquell moment calia un crèdit 

extraordinari per a finançar les despeses derivades 

del desenvolupament de les polítiques actives 

d’ocupació però els consellers de l’oposició d’aquella 

legislatura hi van votar en contra i avui no puc evitar 

de recordar que molts d’ells estan avui assentats en 

aquests escons, encara que hagin canviat la 

denominació del seu grup parlamentari. 

Per resumir, en 18 mesos de Govern, sense majoria, 

ni pressupost, i amb tres vegades menys d’aturats que 

avui i per tant, amb una situació de crisi molt menys 

crítica que la que tenim ara mateix es va fer 

moltíssima feina.  

Vostès, en dos anys de Govern, amb una majoria 

absolutíssima, han donat continuïtat a la prestació 

de desocupació involuntària, cosa que evidentment 

ens alegra, però no han entrat res de nou ni en 

matèria de treball ni en matèria d’ocupació.  

Sí que s’ha de reconèixer que han tirat endavant 

alguns programes de treball temporal en comuns i 

altres entitats públiques i parapúbliques que, per 

altra part, ja estaven previstos en el reglament marc 

de les polítiques actives d’ocupació aprovat pel 

Govern Socialdemòcrata. 

En definitiva, pobríssim bagatge, considerant 

l’evolució del nombre de persones aturades inscrites 

en el registre del Servei d’Ocupació; i poca iniciativa 

política en una matèria tan sensible, tenint en 

compte la transcendència i l’actual dimensió del 

problema de què parlem. En campanya electoral van 

prometre moltes solucions i avui constatem que 

darrera dels bons desitjos hi ha ben poca cosa. 

I no em diguin que són el Govern que més despesa 

social ha previst en un pressupost, perquè això 

només és conseqüència de la nefasta evolució de la 

situació i no al fet de què vostès hagin mostrat cap 

anticipació estratègica  en la recerca de noves 

solucions.  

No n’hi ha prou en vendre’s com a grans defensors 

de les polítiques socials sinó que cal demostrar-ho. Ja 

sabem que són molt bons fent discursos però també 

sabem que darrera de les seves paraules no hi ha 

solucions. 

Per altra banda, de què serveix que parlem d'ajudes 

als aturats si el Govern no és capaç de proposar 
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mesures de reactivació econòmica i espera que el 

país es recuperi perquè caiguin del cel empreses via 

la inversió estrangera. Si el Govern no és capaç 

d'ajudar les petites i mitjanes empreses d’Andorra 

que són les que concentren el mercat laboral 

andorrà, cada any es requeriran més ajudes. Per tant, 

la solució passa perquè de manera insistent, tal com 

fa dies que venim reclamant, es vagin implantant 

mesures de reactivació econòmica que ajudin a tots 

els sectors del teixit empresarial a crear ocupació. 

Per això, els demanem que s’hi posin de valent, que 

trobin respostes a les necessitats dels nostres 

ciutadans. La situació és difícil, en som conscients, 

però raó de més per esmerçar tos els esforços i tots 

els recursos possibles.  

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot: 

Sí gràcies Sr. síndic. 

Bé Sra. Gili, veig que l’únic benefici del dubte que 

ens ha concedit és la conservació de la prestació per 

desocupació involuntària. Miri, jo crec que no val la 

pena que entrem en consideracions polítiques de 

baixa alçada. Jo en qualsevol cas sé que el govern 

anterior i no només jo sinó tot el Govern sabem que 

el govern anterior va fer un gran esforç en aquesta 

matèria, va instaurar programes ocupacionals i va 

crear la taula permanent per a la formació en el 

treball i això sempre ho hem reconegut i hi hem 

donat continuïtat, i per tant doncs crec que ja veiem 

la diferència de tarannà entre vostè i nosaltres, no! 

En qualsevol cas, les moltes coses bones que vostès 

van fer nosaltres hi hem donat continuïtat i hem 

donat un impuls decisiu. I concretament en matèria 

de programes ocupacionals hem anat veient doncs 

les petites distorsions que presentaven els programes 

ocupacionals que vostès van crear amb molt bones 

intencions però amb pocs resultats pràctics i els fets 

demostren doncs que aquestes petites distorsions que 

hem corregit amb l’experiència han permès que 

tinguessin molt més èxit. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna repregunta... 

Sra. Rosa Gili. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí gràcies. 

A veure, jo el que voldria demanar al Sr. ministre i 

he escoltat tot el que ha dit a la companya consellera 

del Grup Mixt, però jo voldria saber si a més de tot el 

que ens ha dit abans si tenen previst de fer algunes 

mesures de reactivació econòmica? I si ho tenen 

previst, que ens diguin quines són, si us plau? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot: 

A què es refereix? Perdó no sé si puc....., a què es 

refereix exactament quan em parla de mesures de 

reactivació econòmica? De mesures concretament en 

matèria de, diguem-ho, ocupacional o de caire més 

general? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sra. Gili. 

La Sra. Rosa Gili: 

Bé, seria, sí de caire més general, de cara a ajudar tot 

el nostre teixit econòmic del país, és a dir coses 

concretes de cara a cada sector. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Donaria la paraula a Govern, no sé si vol continuar 

vostè Sr. ministre... 

El Sr. Xavier Espot: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, jo crec que les anem desgranant totes aquestes 

mesures de reactivació econòmica, no només se 

cenyeixen diguem a tota aquesta sèrie d’accions i 

mesures que estem duent a terme des del Ministeri 

de Justícia i Interior al Departament de Treball sinó 

que tota la política del Govern, totes les reformes 

legals i tot allò que es fa, precisament està encarat a 

reactivar l’economia del país. Bona prova doncs en 

tenim amb el debat que hem tingut abans en matèria 

turística o amb totes les lleis que s’han anat 

aprovant, moltes d’elles amb ben poc suport per part 

vostra en matèria econòmica. Més enllà d’això, si vol 

li puc detallar amb més precisió les mesures que des 



Diari Oficial del Consell General Núm. 8/2013 Sessió ordinària del dia 6 de juny del 2013 

34 

del Departament de Treball i des del meu ministeri 

estem endegant en aquest sentit. Però, crec que 

abans ja hi he abundat sobradament, tot i que vist 

que, potser no m’estava escoltant, com ara mateix, o 

potser m’explico molt malament i per tant veig 

doncs que vostè ha arribat a la conclusió que no hem 

fet res de res durant aquests dos anys. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. Rosa Gili. 

La Sra. Rosa Gili: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, de la resposta del Sr. ministre no en trec massa 

cosa concreta no! 

Jo el que voldria que em digués el Sr. ministre, 

quants llocs de treball pensa que poden arribar a 

crear impulsant el que ens ha desgranat abans, en 

relació al Servei d’Ocupació i la resta? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot: 

Sí, pel que respecta doncs, els dos programes en 

benefici de treball temporal, en benefici de la 

col·lectivitat, ara mateix doncs ja tenim unes 150 

contractacions efectuades i preveiem doncs arribar a 

les 200 contractacions. I pel que fa doncs als dos 

programes destinats al sector privat, 

aproximadament la previsió o la previsió màxima és 

d’unes 100 contractacions i de moment doncs, ja se 

n’han efectuat una vintena. Pel que fa diguem totes 

les altre mesures òbviament no em faci dir-li amb 

quin increment d’ofertes de llocs de treball o amb 

quina disminució de persones desocupades es 

traduirà, perquè moltes d’elles són mesures, -per dir-

ho d’alguna forma-, més etèries o en qualsevol cas els 

resultats de les quals no veurem a curt termini no! I 

en aquest sentit doncs, li recordo la gran tasca que 

s’ha fet des del Departament de Treball amb 

coordinació amb el Departament d’Ensenyament 

Superior, -perdó, amb el Departament de Formació 

Professional-, precisament per harmonitzar i 

racionalitzar tot el catàleg de formacions. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta.... 

Sra. Rosa Gili. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí gràcies. 

A veure, jo el que voldria que ens expliqui una mica 

el ministre quins cursos s’estan oferint ara en el marc 

de les competències del Servei d’Ocupació? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Espot: 

Hi ha dos tipus de cursos. Hi ha els cursos que han 

de seguir obligatòriament les persones que perceben 

la prestació per desocupació involuntària, com a 

conseqüència del compromís d’inserció activa que 

signen. Aquests cursos en principi es mantenen 

doncs, inalterats i després hi ha els cursos que es 

faciliten i que s’imparteixen a totes les persones ja 

inscrites en el Servei d’Ocupació perquè precisament 

doncs una de les idees claus d’aquest catàleg de 

formacions és de què precisament el vessant formatiu 

no es tradueixi només com una contrapartida al 

pagament d’una prestació sinó que si puguin acollir 

totes les persones desocupades perquè som 

conscients que la desocupació en molts casos prové 

del fet o moltes de les persones que es troben 

actualment desocupades són persones amb un baix 

nivell formatiu i que si precisament poden accedir a 

una formació, la seva inserció en el món laboral serà 

molt més fàcil. I en aquest sentit, bé si vol li dono la 

llista de cursos. Bé hi ha tots els cursos a nivell 

d’idiomes, francès, rus. Estem fent cursos a nivell 

dels agents d’explotació precisament perquè puguin 

ser contractats durant les temporades d’esquí. Això 

ho vam iniciar l’any passat i ha tingut un èxit 

notable, i bé evidentment aquest catàleg és un 

catàleg obert, és a dir hi ha tota una sèrie de cursos 

predeterminats, després cursos amb matèria de 

restauració i hostaleria, i òbviament aquest catàleg 

com li he dit és un catàleg obert que en el qual i de 

conformitat amb l’estructura que li hem donat 

s’aniran incorporant tots aquells cursos que creiem 

que són escaients i que també ens proposin doncs els 

interlocutors socials no! En concret doncs, ara 

mateix estem treballant amb la Universitat 

d’Andorra tot i que és un projecte molt incipient, 
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també cursos en matèria d’emprenedoria. Realment 

la modalitat i la quantitat de cursos són molt 

diversos però del que es tractava precisament és de 

racionalitzar-los, clarificar-los i que la gent hi pogués 

tenir accés de forma més fàcil i comprensible, i això 

és el que hem pretès mitjançant aquest catàleg. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Si no hi ha més repreguntes, i vist que no hi ha més 

punts a l’ordre del dia, s’aixeca la sessió. 

(Són les 18.26h) 
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